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 تصویب طرح ساماندهی
 بازار فولاد در فروردین 

رئیس کمیته معدن کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اس��امی گفت: طرح س��اماندهی بازار فولاد یک 
مرتبه به صحن علنی رفت و یک س��ری ایرادات جزئی به 
آن گرفته ش��د و این موارد در کمیسیون صنایع و معادن 
حل ش��د و ان ش��اء الله بعد از تصویب بودجه س��ال ۱۴۰۰ 
دوباره برای تصویب به صحن علنی خواهد رفت و من فکر 

می کنم تصویب آن در اواخر فروردین... 2 2
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تحول در استخراج

 هپکو، قربانی
 سیاست های نادرست

فناوری Drone طیف وسیعی از کاربردهای 
اس��تخراج، اکتش��اف، نقش��ه برداری ت��ا حفظ 
ایمن��ی و افزایش امنیت را نش��ان داده اس��ت. 
این هواپیماهای بدون سرنش��ین )پهپادها( به 
سنسورها و دوربین های مختلفی مجهز هستند.  
هواپیمای بدون سرنش��ین )پهپ��اد( برای حل 
انواع مشکات برای کاربران نظامی و غیرنظامی 
استفاده می ش��ود. در سال های اخیر محبوبیت 
هواپیماهای بدون سرنش��ین در صنعت معدن 

بسیار زیاد شده است...

دبیر انجمن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات بزرگ معدنی گف��ت: وقتی عدم 
ظرفیت کافی برای تولید ماش��ین آلات معدنی 
در داخل کش��ور را در کنار مش��کات گسترده 
تولید معدنی قرار می دهیم، منطقی اس��ت که 
بسیاری از معدن داران برای بقا در این وضعیت 
نابس��امان به دنبال اس��تفاده از ماش��ین آلات 
دس��ت دوم ۲۰ تا ۳۰ س��ال کار کرده باش��ند. 
گرچ��ه برخی از مع��دن داران نیز هس��تند که 
 خری��د ماش��ین آلات ن��و را ب��ه ماش��ین آلات 

دست دوم...
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 سیاست گذاری 
برای توسعه معادن

 شترگاوپلنگ 
هواپیمایی هما ریشه یابی آشفتگی در بازار فولاد

نائب رییس انجمن نوردکاران در گفت وگو با »روزگار معدن« تشریح کرد

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

مش��کات و قص��ه هواپیمایی در ای��ران قرار 
نیس��ت با تحریم و بدون تحریم به پایان برسد. 
به نظر می رسد این قصه نیاز به مرد میدانی دارد 
ک��ه حداقل در این س��ال ها برای ح��ل آن پیدا 

نشده است.
ش��رکت هواپیمایی هم��ا یا به عب��ارت دیگر 
ایران ایر به دلیل شرایط خاص غیررقابتی و اعمال 
مدیریتی مدل شترگاوپلنگ و رانت های دولتی 
و خصوص��ی و نحوه انتخاب مدیران عامل بدون 
داش��تن کوچک ترین اعتقاد به مشتری مداری و 
پاسخگویی به افکار عمومی و رسانه های کشور، 
هرگونه که دوست داش��ته، در این چهل واندی 
س��ال در زمین و آس��مان و اتاق های مدیریتی 

مهرآباد رانده  است.
مش��کات هواپیمایی هما، در واقع مشکاتی 
چندحوزه ای، تاریخی و فرابخشی هستند. شاید 
در نگاه اول، بتوان این مش��کات را با رویکردی 
تقلیل گرایانه به تحریم ها نسبت داد، اما واقعیت 

در ضعف مدیریتی است.
افزایش ارتباط��ات خاص نظیر لابی گری های 
مت��داول ب��رای تعیی��ن مدی��ران و کارکنان و 
رفیق بازی در دفاتر فروش خارج از کشور و ده ها 
موضوع منابع انس��انی، از جمله دردهایی است 

که ربطی به تحریم یا انتقال پول ندارد.ژ
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
 صاحب��ان دان��ش و تجربه درباره این ش��رکت معتقدند حل مش��کلات 
هما، نیازمند بازتعریف مدیریتی، س��اختاری، عملکردی کارکنان، قوانین، 

خرید وفروش ها و حتی بخش حمایتی دولت است.
قبل از اینکه به یکی دیگر از مشکلات هواپیمایی در ادامه چند یادداشت 
قبلی اشاره کنم، تاریخچه مختصری از شکل گیری این شرکت هواپیمایی 
بگویم.در سال ۱۳۱۸ باش��گاهی ملی برای هوانوردی تاسیس می شود که 
هزینه آن را مردم تامین می کنند. با پولی که مس��تقیما از مردم جمع آوری 
می ش��ود، ۲۵ فرون��د هواپیما از امریکا به بهای مجموع��ا ۱۲۸۱۵۱ دلار و 
وس��ایل و تجهیزات لازم برای فرودگاه و قطعات یدکی به بهای ۳۶۵۴۷۳۱ 
ریال خریداری می ش��ود. زمین کنونی فرودگاه مهرآباد، به مس��احت یک 
میلی��ون و ۴00 ه��زار مترمربع انتخ��اب و با هزینه ۵ ه��زار و ۶00 تومان 

تسطیح می شود.
ح��الا این عدده��ای خرید را که تا ریال آخر آن هم اعلام ش��ده، با خرید 
همی��ن چند هواپیم��ای آخری مقایس��ه کنید ک��ه ۱00 بار رس��انه ها و 
نمایندگان مجلس از آقای آخوندی و خانم مدیرعامل قبلی پرسیدند و جز 

سکوت چیزی نصیب کسی نشد.
 به هر حال در س��ال ۱۳۲۱ دو س��رمایه دار ایرانی به  نام های رضا افش��ار 
و غلامحس��ین ابتهاج، نخستین ش��رکت هواپیمایی را با نام ایرانیان ایرویز 
تاسیس می کنند و در سال ۱۳۳۳، یک شرکت هواپیمایی خصوصی دیگر 

به نام پارس در تهران تشکیل می شود.
در س��ال ۱۳۴0، دو ش��رکت ایرانی��ان ایرویز و پ��ارس در یکدیگر ادغام 
می ش��وند و ش��رکت هواپیمایی ملی ایران )هما( با نام بین المللی ایران ایر 

تاسیس می شود.
نخس��تین پرواز خارجی هما در سال ۱۳۴۴ با استفاده از یک بوئینگ به 
بیروت انجام و با ش��روع دهه ۱۳۵0 عصر طلایی هما آغاز می ش��ود. در این 
دوره، هواپیمای��ی ملی ایران تنها در مس��یر تهران-لندن بیش از ۳0 پرواز 
هفتگ��ی انجام می دهد و خط هوایی تهران-نیویورک با خرید بوئینگ های 
۷۴۷ به عن��وان طولانی تری��ن خط هوای��ی بدون توقف جه��ان راه اندازی 

می شود.
در س��ال های پایانی دهه ۱9۷0 میلادی، هواپیمایی ملی ایران به عنوان 
رو به رش��دترین ش��رکت هواپیمایی جهان شناخته می شد و در عین حال 
یکی از ایمن ترین، مدرن ترین و پردرآمدترین شرکت های هواپیمایی دنیا 
نیز به شمار می رفت؛ البته از سال ۴0 تا ۵۷ فقط یک مدیرعامل داشته است.
پس از پیروزی انقلاب و باتوجه به جنگ ۸ س��اله و مش��کلات ناشی از آن 
پیش��رفت چندانی در هما صورت نگرفت. در این دوران بیش��تر پروازهای 
داخلی و بین المللی شرکت لغو یا با تاخیرهای مکرر روبه رو می شد و با آغاز 
دهه ۱990 میلادی باوجود افزایش ش��دید تقاضا برای س��فرهای هوایی، 
به دلیل تحریم های اعمال شده علیه صنعت هوایی ایران، هما تنها توانست 
چند هواپیمای کوچک فوکر ۱00 را از شرکت سازنده هلندی آن خریداری 
کن��د و بع��د از آن به اجاره هواپیماهای روس��ی و متفرق��ه پرداخت و برای 
نخس��تین بار بعد از ۴0 س��ال در دوره برجام موفق ب��ه خرید چند هواپیما 

از فرانسه شد.
اما همه مش��کلات هواپیمایی ایران به تحریم ها مربوط نبوده و نیس��ت. 
همانط��ور که رئیس جمه��وری هم اظهار کردند، همیش��ه راهی برای دور 
زدن تحریم و توانمندی های داخلی وجود داش��ته است. مهم ترین مشکل 
هواپیمایی ایران، مدیریتی، نداش��تن برنامه ریزی، مش��تری مدار نبودن، 
پاسخگو نبودن ، کسب درآمد از جیب مردم و تغییر دهها مدیرعامل در این 
۴۲ سال بوده و هست؛ به طور مثال در هفته ای که گذشت، ایران ایر به دلیلی 
که اعلام نمی کند، پرواز دوشنبه تهران به پاریس و بالعکس را لغو کرده و به 
بس��یاری از مسافران هم اطلاع نداده است. حالا تصور کنید مسافری که در 
یکی از شهرستان های فرانسه اقامت دارد، باید خودش را به پاریس و بعد به 
فرودگاه شارل دوگل برس��اند و هیچ کس آنجا پاسخگو نیست. اصلا تصور 
کنیم یک مسافر چند روزی به سفر رفته و در روز موعود، هتل را ترک کرده 
و به فرودگاه رفته و حالا با لغو پرواز روبه رو می شود. مسئول وقت تلف شده 
و هزینه رفت و برگش��ت و هتلی که پس داده شده و چند روز اقامت تا پرواز 

بعدی برعهده چه کسی است؟
قیم��ت بلیت هواپیمای بدون رقیب را چند برابر کرده اند، چون می دانند 
پروازه��ای خارجی هم به تهران انجام نمی ش��ود و مردم ناچارند از ایران ایر 

خرید کنند.
یک��ی از بامزه تری��ن موضوعات هواپیمایی هما در بخ��ش دفاتر خارج از 
کش��ور اس��ت که ۴0 سال اس��ت س��رقفلی دارد و حتی مدیر و معاون هم 
ترجی��ح می دهند به این دفاتر منتقل ش��وند. دفاتر پاری��س، دوبی، وین، 
فرانکفورت، ایتالیا، اسپانیا و بقیه یک فرصت طلایی است تا حقوق و مزایای 
بیش��تر دریافت شود و فرزندان در دانشگاه های آنجا باقی بمانند. رفت وآمد 
خانواده و برادر و خواهر و پدر و مادر هم که رایگان اس��ت و هیچ دانش��ی هم 

خوشبختانه نیاز ندارد.
تا امروز بارها مدیران دفاتری را در پاریس، آلمان، ایتالیا و اسپانیا دیده ام 
که حتی بلد نبودند حروف زبان اسپانیایی یا آلمانی و فرانسه را تلفظ کنند. 
میلیون ه��ا یورو حقوق کارکن��ان این دفاتر برای جواب ندادن اس��ت. آنها 
معمولا به تلفن ها جواب نمی دهند و فقط برای خوش��امدگویی به مدیران 

بالادست و سفیر و وزیر و وکیل در جلو هواپیماها حاضر می شوند.
در شرایطی که شرکت های کوچک و بزرگ هواپیمایی دنیا، تقریبا همه 
دفاتر فروش خود را تعطیل و خدمات فروش را به آژانس های مس��افرتی و 
بعد هم با توس��عه اینترنت به سایت های فروش منتقل کرده اند و در سایت 
هر ش��رکت هوایی می توانید ارزان ترین و گران ترین بلیت ها را تهیه و حتی 
صندلی و نوع خوراک خود را انتخاب کنید و خدمات زمینی در فرودگاه ها را 
با قراردادهای مناسب با شرکت های کارگزار در همان فرودگاه ها و کشورها 
دریافت و از هزینه های جاری ش��رکت کم کنید، حالا دلیل توس��عه و ادامه 
کار این دفاتر فروش در اروپا و این ور و آن ور را در پرتقال فروش��ی هما پیدا 
کنید تا خود پرتقال فروش هم پیدا شود. حالا کم کم دلیل خبر بدهی ۷000 
میلیارد تومانی و ۷00 میلیون دلاری هما و ورشکس��تگی این ش��رکت را 

متوجه می شویم.

مجری طرح شناس��ایی محیط ه��ای ظرفیت دار مواد 
معدنی کش��ور گفت : اکتشافات عمقی نیاز به مطالعاتی 
دارد که این مطالعات برای بخش خصوصی هزینه براست 
به همین دلیل بخش خصوصی علاقه مند نیست تا برای 
اکتش��اف به ویژه در مراحل شناسایی و پی جویی هزینه 

کند.
وحی��د فتوتی در گفت وگ��و با بیرونی��ت تصریح کرد: 
نداش��تن آگاهی درباره روش های اکتش��افات عمقی نیز 
دلیل دیگری اس��ت که منجر ش��ده بخش خصوصی در 

زمینه اکتشافات عمقی فغال نباشد.
او عن��وان ک��رد: انج��ام حفاری های زی��اد راه دیگری 
ب��رای نتیج��ه گیری به منظور انجام اکتش��افات اس��ت 
ولی این راه هم هزینه بر اس��ت درواق��ع بهترین راهکار 
اس��تفاده از مطالع��ات ژئوفیزیک هوایی اس��ت تا بتوان 
اطلاعات بیش��تری از عم��ق پیدا کرد و ب��ر مبنای این 

اطلاع��ات کارهای اکتش��افی انجام داد ول��ی تمامی این 
روش ها مس��تلزم ص��رف هزینه های بالاس��ت به همین 
 خاط��ر بخ��ش خصوص��ی تمای��ل چندانی ن��دارد ورود

پیدا کند.
فتوت��ی عن��وان کرد: فن��اوری در دنیا در ح��ال تغییر 
اس��ت و ممکن اس��ت روش هایی معرفی شود تا بتوان با 
هزینه های کمتر این کار اکتش��افات عمقی توسط بخش 
خصوصی انجام ش��ود ولی در شرایط کنونی خصوصی ها 
با علم به اینکه اکتشافات عمقی برای شان هزینه بر است 

ورود پیدا نمی کنند. 
او گف��ت: بخ��ش خصوص��ی اگ��ر بخواه��د اطلاعات 
ژئوفیزی��ک هوایی را انجام دهد و مطالعاتی را انجام دهد 
و پهن��ه هایی را معرفی کند ولی نتواند این محدوده ها را 
در اختیار بگیرد انگیزه اش برای انجام اکتش��افات عمقی 

کاهش پیدا می کند.

رئیس کمیته معدن کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اسلامی گفت: طرح س��اماندهی بازار فولاد یک 
مرتبه به صحن علنی رفت و یک سری ایرادات جزئی به 
آن گرفته شد و این موارد در کمیسیون صنایع و معادن 
حل ش��د و ان ش��اء الله بعد از تصویب بودجه سال ۱۴00 
دوب��اره برای تصویب به صح��ن علنی خواهد رفت و من 
فک��ر می کنم تصویب آن در اواخ��ر فروردین ماه ۱۴00 

نهایی می شود.
الله وردی دهقان��ی در گفت وگ��و ب��ا ایراس��ین درباره 
طرح س��اماندهی بازار فولاد گفت: به خاطر مش��کلاتی 
ک��ه در چند ماه گذش��ته ب��ه خصوص در ش��روع به کار 
مجلس در تابس��تان اتفاق افتاد؛ ن��رخ مقاطع فولادی از 
قیمت های جهانی هم بالات��ر رفت. مجلس برای کنترل 

این بی سروس��امانی و عدم مدیریت صحیح دولت و البته 
جلوگیری از منفعت طلبی برخی از فولادکاران در برخی 
از قسمت های زنجیره، تصمیم گرفت طرحی را در زمینه 
نحوه فروش و ساماندهی بازار و عرضه محصولات فولادی 

در بورس آماده کند.
رئیس کمیته معدن کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی در ادامه افزود: هدف اصلی این طرح این 
اس��ت که زنجیره های فولادی که در کشور شکل گرفته 
همدیگر را تکمیل کنند و نهایتا تمام ظرفیت کش��ور به 
س��مت تولید محصول نهایی و مازاد بر مصرف داخلی به 
س��مت صادرات برود. همچنین به واسطه اینکه تولیدات 
ما بیشتر از مصرف داخلی است نباید قیمت های داخلی 

از قیمت های جهانی بالاتر برود.

نماینده ورزقان در مجلس شورای اسلامی در ادامه به 
عملکرد دولت در زمینه ساماندهی بازار پرداخت و گفت: 
دول��ت قب��ل از ورود مجلس نباید اج��ازه می داد چنین 
ب��ازاری در داخل ش��کل بگیرد که صنایع پایین دس��تی 
ف��ولاد و تولیدکنن��دگان مقاطع فولادی مجبور باش��ند 
ش��مش را ۲0 درصد گران ت��ر از بازارهای جهانی بخرند 
و باع��ث گرانی انواع س��ازه های فلزی در بیش��تر صنایع 

نمی شد. 
ب��ه همین خاطر مجلس به این موضوع ورود پیدا کرد 
و از دول��ت و مس��ئولان مربوطه دع��وت کردیم تا برای 
ساماندهی این بازار به یک طرح جامع در مجلس برسیم.
این عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: البته 
همانطور که می دانید در مجلس تا یک طرح تصویب و به 

قانون تبدیل شود ممکن است ماه ها زمان ببرد، لذا قبل 
از اینک��ه این زمان و فرآیند طی ش��ود؛ دولت با الهام از 
همین طرح ش��یوه نامه ابلاغی جدیدی را به دستگاه های 
مربوطه ارائه داد. البته همه ش��یوه نامه ها موقتی است و 
در صورتی که اگر این طرح تصویب شود به قانون تبدیل 

شده و دائمی خواهد بود.
دهقانی در مورد تصویب این طرح در مجلس گفت: این 
طرح یک مرتبه به صحن علنی رفت و یکس��ری ایرادات 
جزئی به آن گرفته شد و این موارد در کمیسیون صنایع 
و معادن حل شده و ان شاء الله بعد از تصویب بودجه سال 
۱۴00 دوباره برای تصویب به صحن علنی خواهد رفت و 
من فکر می کنم تصویب آن در اواخر فرودین ماه ۱۴00 

نهایی خواهد گرفت.

دبیر کل انجمن س��نگ آهن ایران گفت: شک نکنید که 
ه��ر طرحی که در زمینه س��اماندهی بازار فولاد در مجلس 
تصویب شود بهتر از طرح دولت نخواهد بود چون با تصویب 
آن دیگر امکان تغییر وجود نخواهد داشت و متاسفانه تاثیر 
مرکز پژوهش های مجل��س هم در این قانون تاثیر پررنگی 
نیس��ت و خود کمیته معدن و کمیسیون این طرح را پیش 

می برند و این می تواند خطرناک باشد.
سعید عس��کر زاده در گفت وگو با ایراسین در مورد اخبار 
مطرح شده درباره لغو محدودیت صادرات سنگ آهن گفت: 
لغو محدودیتی در کار نیس��ت و معلوم نیست این اخبار از 
کجا نشئت گرفته است. تنها اتفاقی که افتاده این است که 
مدی��رکل دفتر مقررات ص��ادرات و واردات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بخش��نامه قبلی یعنی بخش��نامه ۷ تیرماه 
را لغو کرده و گمرک را به بخش��نامه س��ال 9۸ ارجاع داده 
است. یعنی مقررات پیشین در مورد صادرات سنگ آهن، از 

جمله الزام به دریافت تیک صادراتی از دفتر صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن وتجارت و پرداخت عوارض گمرکی، 

همچنان پابرجاست.
دبی��ر کل انجمن س��نگ آهن ای��ران در ادامه ب��ه بازار 
سنگ آهن و تاثیر شیوه نامه ابلاغی دولت پرداخت و افزود: 
تغییر خاصی در بازار س��نگ آهن ایجاد نشده و شیوه  نامه 
هم برای حوزه س��نگ آهن تا شمش عملیاتی نشده است. 
کماکان منتظریم که اگر امکان پذیر باش��د یک جلسه ای با 
وزیر صنعت، معدن وتجارت برگزار کنیم و تاکید کنیم که 
فکری برای اجرایی ش��دن این ش��یوه نامه بکند زیرا اتفاق 
خاصی نه در ش��یوه نامه افتاده اس��ت و نه در بحث ماده 9 
که قرار بود در زمینه صادرات بالادستی برنامه ریزی صورت 

بگیرد.
عس��کر زاده در ادام��ه افزود: واقعیت این اس��ت که طرح 
س��اماندهی بازار فولاد قبل از ش��یوه نامه ابلاغی دولت در 

دس��تورکار مجلس ق��رار گرفت و اتفاقا جلس��اتی در مرکز 
پژوهش های مجلس در این زمینه تش��کیل شد که ما هم 
در آن حضور داش��تیم و برای تدوین آن همه تش��کل ها از 
جمل��ه انجمن تولید کنن��دگان فولاد، انجمن س��نگ آهن، 
انجم��ن ن��وردکاران، نماینده خانه معدن و... دعوت ش��ده 
بودن��د. این طرح تقریبا آماده ش��ده ب��ود و هنوز به صحن 
علنی مجل��س نرفته بود که دولت ش��یوه  نامه ابلاغی خود 
را ارائ��ه داد. لذا مجلس قدری س��کوت کرد ت��ا اگر دولت 
خ��ودش راه��کار عملیات��ی دارد؛ ارائه ده��د. وی در ادامه 
خاطر نش��ان کرد: متاسفانه در بحث اجرای شیوه نامه هم 
دول��ت کم کاری کرد یعنی به بحث محصولات بالادس��تی 
زنجی��ره ورود پیدا نکرد و هنوز هم دس��تورالعمل اجرایی 
برای آن بیرون نیامده اس��ت و هم مجموعه تشکل انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران و ش��رکت های فولادی همراهی 
لازم با ش��یوه نامه را انجام ندادند. این بزرگترین آسیبی بود 

که باعث شد مجلس دوباره طرح ساماندهی را در دستورکار 
خود قرار دهد. عسکر زاده گفت: شک نکنید که هر طرحی 
ک��ه در این زمین��ه در مجلس تصویب ش��ود بهتر از طرح 
دول��ت نخواهد بود، چون با تصوی��ب آن دیگر امکان تغییر 
وجود نخواهد داش��ت و متاس��فانه تاثیر مرکز پژوهش های 
مجلس هم در این قانون تاثیر پررنگی نیست و خود کمیته 
معدن و کمیسیون این طرح را پیش می برند و این می تواند 
خطرناک باش��د.  لذا من از دوستان و همکاران خودمان در 
تشکل های مختلف زنجیره و بنگاه های اقتصادی می خواهم 
که در عملیاتی شدن شیوه نامه همراهی کنند هرچند قطعا 
مطابق میل همه زنجیره نخواهد بود ولی قاعدتا نباید اجازه 
بدهیم کار به س��مت بدتری پیش برود و آینده نگری حکم 
می کند اجازه ندهیم کار به تصویب قانون در مجلس برسد، 
زیرا کار برای کل زنجیره سخت تر خواهد شد و این به نفع 

هیچ کس نیست.

دبیر ش��ورای هماهنگ��ی طرح احیا و فعال س��ازی و 
توسعه معادن کوچک مقیاس گفت: در طرح احیا سعی 
کردیم تا صنایع مصرف کننده در کنار معدن قرار گیرند 
و از فناوری ه��ای آنها در اکتش��اف م��واد معدنی جدید 

سهیم شوند.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت تهی��ه و تولید مواد 
معدن��ی ایران، س��ید رضا عظیمی گف��ت: محدوده های 
زیادی وج��ود دارند و می توانند زمینه توس��عه و رونق 

سنگ آهن کشور را در پی داشته باشند.
وی اف��زود: روی محدوده های بالفع��ل معدنی که به 
دلایل مختلف اداری فعالیت اکتش��افی روی آنها انجام 
نشده و برخی در خصوص مسائل اکتشافی بوده که باید 

آنها را بازیابی کنیم.
عظیمی خاطر نش��ان کرد: ۱0 درص��در از پروانه های 
بهره برداری فلزی هستند که ۳۸ مورد سنگ آهن است. 

همچنین ۳۸ درصد از معادن فلزی س��نگ آهن هستند. 
به گفته وی، ۴۳درصد از ذخایر فلزی سنگ آهن است 
و نش��ان از اهمیت آن دارد. همچنین ۴۸درصد از تولید 
معادن فلزی سنگ آهن است و ۴۳درصد اشغالزایی نیز 

برای این بخش است.
عظیمی افزود: در سال 9۸ حدود ۱۲0 گواهی کشف 
و ۳۲9 پروانه اکتش��اف داش��تیم که برخ��ی در اختیار 
 سازمان هاس��ت و می ت��وان ب��رای احص��ا از آنها کمک 

گرفت.
به گفته وی، مجموعه قطعی ذخایر فعال ۲میلیارد و 
۷00میلیون تن ذخیره قطعی اس��ت و حدود 9میلیون 

استخراج واقعی سنگ آهن داریم.
گفتنی اس��ت نخس��تین کنفرانس آنلای��ن معدن با 
موض��وع س��رمایه گذاری روی محدوده های اکتش��افی 

سنگ آهن هفته گذشته برگزار شد.

بخش خصوصی بنیه مالی برای اکتشافات عمقی ندارد

تصویب طرح ساماندهی بازار فولاد در فروردین 

لغو محدودیت صادرات سنگ آهن صحت ندارد

صنایع مصرف کننده در کنار معادن قرار گرفته اند

گروه معدن

در مراس��می با حضور وجی��ه الله جعفری، 
رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی 
مع��ادن و صنای��ع معدنی ای��ران )ایمیدرو(، 
برگزی��دگان چهارمین دوره ممیزی عملکرد 
HSEE ایمی��درو در ۲ س��طح »عملک��رد 
خ��وب« و »افزای��ش س��طح امتیاز نس��بت 
به س��ال قبل« معرفی ش��دند. ب��ه گزارش 
روابط عموم��ی و ام��ور بین المل��ل ش��رکت 
معدنی و صنعتی گل گهر، س��ازمان ایمیدرو 
به منظور ارتقای سطح HSEE شرکت های 
تابع��ه س��ازمان، ممی��زی مع��ادن و صنایع 
معدنی ایران را به صورت س��الانه در دستور 
کار خود قرار داده اس��ت. در چهارمین دوره 
ممیزی HSEE ش��رکت های تابعه سازمان، 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر با حمایت 
مدیران ارشد س��ازمان و مشارکت کارکنان 
مجتمع و شرکت های همکار موفق به کسب 
بالاترین نم��ره در بین کلیه معادن و صنایع 
معدنی کشور شد. در این ممیزی واحدهای 
بهداشت، محیط زیست، ایمنی، آتش نشانی و 
اورژانس در ۳۶ بخش توس��ط ممیزان ارشد 
س��ازمان مورد ارزیابی قرار گرفتند. گفتنی 
است ش��رکت گل گهر نس��بت به سال قبل 

۱۱۳ درصد رشد عملکرد داشته است.
بهداشت، ایمنی، محیط زیست و  �

انرژی
رئی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو، در این 
مراس��م که به ش��کل ویدئوکنفرانس برگزار 
ش��د، پیاده س��ازی نگاه سیس��تمی، تعیین 
استراتژی های به روز مطابق با استانداردهای 
مل��ی و بین الملل��ی و همچنی��ن ارتق��ا و 
توانمندس��ازی را از راهبردهای این سازمان 
در تحقق چش��م انداز »هدف صفر« در حوزه 
بهداش��ت، ایمنی، محیط زیست و انرژی در 
بخش مع��دن و صنایع معدن��ی اعلام کرد. 
وجیه الله جعفری در همایش چهارمین دوره 

ممیزی بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و 
انرژی افزود: ب��رای ارتقای این حوزه در گام 
نخس��ت باید نگاه سیس��تمی را مورد توجه 
ق��رار دهیم. برای تحقق ای��ن مهم با تعریف 
نقش ه��ا برای فعالان حوزه HSEE مس��یر 
پایش برنامه ه��ا هموار خواهد ش��د. رئیس 
هی��ات عامل ایمی��درو گفت: به ط��ور حتم 
نگاه سیس��تمی، اص��لاح س��اختار را نیز به 
همراه خواهد داش��ت تا سیس��تم به درستی 
عم��ل کند. مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و 
تجارت فرهنگ س��ازی و افزایش مش��ارکت 
کارکنان به صورت عملی را لازمه اثربخش��ی 
HSEE در ح��وزه مع��دن و صنایع معدنی 
دانست و گفت: ارتقای سطح دانش و مهارت 
نیروی انس��انی از دیگر اولویت های ما است 
که ب��ا ارتقای آم��وزش و بررس��ی بازخورد 
آن در برنامه ه��ای ممی��زی می ت��وان تاثیر 
آن را در س��طح عملکرد بهداش��ت، ایمنی، 

محیط زیس��ت و انرژی واحدها بررسی کرد. 
جعف��ری گفت: HSEE باید دغدغه مدیران 
واحدها ش��ود و در کنار افزایش تولید، کلیه 
مسائل سیس��تمی این حوزه نیز موردتوجه 
مدی��ران قرار گی��رد و همچنین با بررس��ی 
س��طح عملکرد واحده��ا در ۲ بخش تولید 
و HSEE مدی��ران واحده��ای برتر و موفق 
مورد تش��ویق قرار گیرند. وی افزود: مدیران 
واحدها باید پاس��خگوی عملک��رد مجموعه 
خ��ود در مس��ائل ایمنی باش��ند. همچنین 
مدی��ران در جهت کاهش تع��داد حوادث و 
به صفر رساندن حوادث شدید باید اقدامات 
لازم را برنامه ری��زی و اج��را و از برنامه های 
مدیریت های بهداشت، ایمنی، محیط زیست 
و ان��رژی واحدش��ان حمایت کنن��د. رئیس 
هیات عامل ایمیدرو گفت: ایجاد یک برنامه 
نرم افزاری یکپارچه حوزه سیستم HSEE و 
پایش آنلاین عملک��رد برنامه های مرتبط از 

ضروریات و اقدامات اساسی است که باید در 
این س��ازمان پیاده سازی و اجرا شود.  وی با 
اش��اره به نقش ایمیدرو در حمایت از بخش 
معادن و صنایع معدنی عنوان کرد: ایمیدرو 
ضمن ارتقای سطح HSEE واحدهای تحت 
پوش��ش، نقش مهم و موثری در حمایت از 
ارتقای سطح HSEE بخش خصوصی دارد 
که این مهم در شمار برنامه های ما قرار دارد.

رشد ۵۱ درصدی عملکرد �
رئیس هی��ات عامل ایمی��درو اعلام کرد: 
متوس��ط امتیاز واحدهای ممیزی در س��ال 
9۸، ب��ه ۲۵۴ رس��یده ک��ه فرات��ر از هدف 
برنامه ریزی ش��ده )رش��د ۲0 درصد( بوده و 
در این زمینه رش��د ۲۴ درصدی داشته ایم. 
جعفری افزود: از ابتدای شروع برنامه ممیزی 
عملکرد بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و 
انرژی واحدهای تابعه )سال 9۵( تاکنون این 

رشد به ۵۱ درصد رسیده است.

ممیزی در شرایط کرونا �
به دلیل همه گیری ویروس کرونا در س��ال 
جاری برنامه ممیزی امس��ال مجازی برگزار 
ش��د. به ای��ن ترتیب که ابت��دا همه واحدها 
نس��بت ب��ه تکمی��ل فرم ه��ای خودارزیابی 
ممیزی اقدام کردند و س��پس با اس��تفاده از 
فایل های خودارزیابی و مس��تندات ارس��الی 
برنام��ه مج��ازی ممی��زی ۴۴ واح��د تحت 
پوشش سازمان، توسط کارشناسان مدیریت 
HSEE س��ازمان، طی ۲ م��اه کاری برگزار 
شد. پس از اتمام برنامه ممیزی، گزارش های 
ممی��زی ت��ا ۵ آذر تهیه و ب��رای واحدهای 
ممیزی ش��ده ارس��ال و همچنین برنامه های 
بهب��ود عملکرد واحدها ت��ا ۲0 آذر دریافت 
ش��د. در نهای��ت برنامه ها دریافت، بررس��ی 
 و م��وارد نیازمن��د اصلاح به برخ��ی واحدها

اعلام شد. 
ارزیابی عملک��رد واحدها ب��ه این صورت 
است که برای کل دستورالعمل، ۵00 امتیاز 
در نظر گرفته ش��د که ۴۵0 امتیاز مربوط به 
۲۵ بخش دستورالعمل و ۵0 امتیاز تشویقی 

است.
گل گهر بیشترین امتیاز را گرفت �

گفتنی است در مراسم این دوره به ترتیب 
ش��رکت های معدن��ی و صنعت��ی گل گه��ر، 
آلومینای ایران، گوهر پویش گام )بهره بردار 
معدن ش��ماره ۲(، توس��عه ف��رآوری ماهان 
س��یرجان )بهره بردار معدن شماره ۵(، فولاد 
زرند ایرانیان )بهره بردار مجتمع کک س��ازی 
و پالای��ش قطران زرن��د(، معدنی و صنعتی 
چادرمل��و )بهره ب��ردار معدن س��نگ آهن(، 
فولاد نی ریز، فولاد سبزوار، مجتمع انگوران، 
منطق��ه اقتص��ادی خلیج ف��ارس و مجتمع 
فروکروم جغتای بیش��ترین امتیاز را کس��ب 
و در جایگاه »س��طح خوب« ق��رار گرفتند. 
به این ترتیب ش��رکت معدنی و صنعتی گهر 
بیش��ترین امتیاز را دریافت کرد و در جایگاه 

نخست قرار گرفت.

رشد ۱۱۳ درصدی عملکرد HSEE »کگل«
سرمقاله

 شترگاوپلنگ 
هواپیمایی هما

ممیزی عملکرد بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی ایمیدرو برگزار شد
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مراحل چهارگانه اکتشاف شفاف نیست
مش��اور ش��رکت تهیه و تولید مواد معدن��ی ایران گفت: 
فعالیت های اکتش��افی معادن ش��امل 4 مرحله شناسایی، 
پیگیری، اکتش��اف عمومی و تفصیلی می ش��ود و در پایان 
اکتش��اف تفصیلی ذخیره به گواهی کشف می شود؛ مشکل 
اینجاست که چیدمان مراحل شناسایی تا اکتشاف تفصیلی 

در کشور ما برای بخش خصوصی شفاف نیست.
 به��روز برنا در گفت وگو ب��ا بیرونیت تصریح کرد: مراحل 
پیگیری و شناس��ایی ب��ه طور معمول توس��ط دولت انجام 
می ش��ود تا ریس��ک اکتش��افات کاهش پی��دا کند؛ بخش 
خصوص��ی در کش��ور م��ا علاقه من��د اس��ت ک��ه از طریق 
میانبرهایی، گواهی کش��ف ذخی��ره ای را بگیرد حالا تا چه 

میزان این ذخیره درس��ت اس��ت یا غلط چالش��ی است که 
همواره وجود داشته است. 

مش��اور ش��رکت تهیه و تولید مواد معدن��ی ایران عنوان 
ک��رد: بخ��ش خصوصی ب��رای اینک��ه درآمد زایی داش��ته 
باش��د معدنکاری اش به ص��ورت لقمه خوری اس��ت یعنی 
بخش ه��ای پرعی��ار را انتخ��اب می کن��د و ای��ن درحالی 
 اس��ت ک��ه باطله های معدن��ی از م��اده معدن��ی برخوردار

هستند. 
برنا گفت: فرآیند اکتشاف باید سیستماتیک باشد و روی 
این فرآیند باید نظارت خوبی توس��ط دولت انجام ش��ود تا 
در پایان کار، با قطعیت به پاس��خ مثبت یا منفی در بخش 

اکتشافات برسیم. 
مش��اور ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ای��ران اذعان 

ک��رد: بخش خصوص��ی توانمن��دی مال��ی ن��دارد درواقع 
س��ازمان زمین شناس��ی باید مراحل شناس��ایی و پیگیری 
را انج��ام ده��د و زمان��ی که ب��ه مرحله اکتش��اف عمومی 
رس��ید این فرآین��د را به بخ��ش خصوصی واگ��ذار کند و 
اگ��ر ه��م بخش خصوص��ی متمایل ب��ه این کار نب��ود باید 
توس��ط ایمیدرو و ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ادامه 
 فرآیند انجام ش��ده و پ��س از آن به بخش خصوصی واگذار 

شود. 
برنا خاطرنشان کرد: بخش خصوصی برای انجام اکتشافات 
عمقی باید سرمایه کافی و نیروهای مجرب و با تجربه داشته 

باشد تا این کار را به درستی انجام دهد.

هپکو، قربانی 
سیاست های نادرست

گروه معدن

دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات ب��زرگ معدنی گف��ت: وقتی عدم 
ظرفیت کاف��ی برای تولید ماش��ین آلات معدنی 
در داخل کش��ور را در کنار مش��کلات گس��ترده 
تولید معدن��ی قرار می دهیم، منطقی اس��ت که 
بس��یاری از معدن داران برای بقا در این وضعیت 
نابس��امان به دنبال استفاده از ماشین آلات دست 
دوم ۲۰ تا ۳۰ سال کار کرده باشند. گرچه برخی 
از معدن داران نیز هس��تند که خرید ماشین آلات 
نو را به ماش��ین آلات دس��ت دوم چینی ترجیح 

می دهند.
عبدالرض��ا صالحی در گفت وگو با فلزات آنلاین 
اظهارکرد: ابتدا باید در نظر داشت که نگاه دولت 
در موضوع واردات و تولید ماش��ین آلات سنگین 
معدنی به هیچ عنوان نگاه کارشناس��ی نیست. تا 
پیش از س��ال ۱۳۹۲ قوانین ماشین آلات معدنی 
تابع قوانین خودرو بود که خوشبختانه با تشکیل 
انجم��ن تخصصی ماش��ین آلات ب��زرگ معدنی، 
ساختمانی و راه س��ازی در سال ۱۳۹۰ با حضور 
۱۵ نف��ر از تولیدکنن��دگان و واردکنن��دگان این 
بخش، توانستیم قوانین ماشین آلات معدنی را به 
نفع اس��تانداردهای جدید تغییر دهیم. استدلال 
م��ا نزد دول��ت بر این پایه اس��توار ب��ود که این 
نوع ماش��ین آلات به عنوان محصول س��رمایه ای، 

سودآور و توسعه  محور شناخته می شوند.
وی افزود: منفک ش��دن استانداردها و گرفتن 
مج��وز از س��ازمان محیط زیس��ت، نتیجه تلاش  
دو س��اله مجموع��ه ما ب��رای اس��تقلال قوانین 
ماشین آلات سنگین از ماشین سبک بود. ازجمله 
اس��تدلال های مطروح��ه ای��ن بود ک��ه این نوع 
ماش��ین آلات با نام تجاری آف��رود در دنیا معرفی 
می ش��وند؛ به ای��ن معنا که ح��وزه عملیاتی آنها 
خارج از حیطه جاده اس��ت و بیش��تر در معادن 

و... کاربرد دارند.
ناتوانی در تولید ماشین  آلات معدنی �

دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات ب��زرگ معدنی گف��ت: واقعیت امر 
این اس��ت که ما توان تولید ماشین آلات معدنی 
در داخل کش��ور را نداریم. یک��ی از دلایل عمده 
عدم امکان ساخت قطعات اصلی همچون موتور، 
اکسل، سیستم هیدرولیک و... در کشور است. از 
طرفی سرمایه گذاری در این بخش به دلیل پایین 
ب��ودن تیراژ تولید، نه تنها به صرفه نیس��ت بلکه 
نمی توان در این زمینه نس��بت ب��ه هزینه تولید، 

انتظار بازگشت مالی کافی و مناسبی را داشت.
صالح��ی یادآور ش��د: درحال حاضر، کش��وری 
همچون استرالیا به عنوان غول معدن داری دنیا، 
در زمین��ه تولید ماش��ین آلات س��نگین معدنی 
فعالی��ت چندان��ی ن��دارد. از طرفی کش��ور کره 
جنوب��ی در عین ح��ال که یکی از س��ردرمداران 
تولید ماش��ین آلات معدنی محسوب می شود، در 
زمینه فرآوری مواد معدنی از معادن تا حد زیادی 
فقیر اس��ت و فعالیت محدودی دارد. بنابراین هر 
کشوری بنا بر ظرفیت های موجود خود دست به 
سرمایه گذاری در بخش صنعت و معدن می زند و 
در کنار آن، سایر ادوات یا فناوری مورد نیاز خود 
را با تعامل و بر پایه معامله ای برابر از کشور مبدا 
و س��ازنده وارد می کند. وی تاکید کرد: متاسفانه 
سیاس��ت داخلی ما بر این مبنا اس��توار است که 
می خواهی��م همه چیز را به دس��ت خ��ود اصلاح 
کنی��م و این رویکرد در مقیاس جهانی جایگاهی 
ن��دارد. یکی از موضوعات اساس��ی م��ا در زمینه 
تولید ماش��ین آلات بزرگ معدنی و... به ش��رکت 
هپکو و نح��وه واگذاری آن ب��ه بخش خصوصی 
برمی گردد. در یک برهه ای ایراد اساس��ی ما این 
بود که چرا هپکو به اهل فن واگذار نش��ده است! 
زمان��ی که عطاریان از بخ��ش خصوصی اقدام به 
خرید ش��رکت هپکو کرد، هن��وز متوجه نبود که 
دول��ت اجازه فروش زمین های هپکو را نمی دهد، 
بنابراین تنها شانسی که برای بازگرداندن سرمایه 
خود داش��ت، این بود که به محض ورود، بسیاری 
از ماش��ین آلات تولید شده در هپکو در دوره های 
مختلف، آم��اده فروش بودند. پ��س عطاریان به 

س��رعت با فروش این ماش��ین آلات، آورده مالی 
خ��ود به هپک��و را زنده کرد و به س��رعت عطای 
مان��دن در هپکو را به لقای آن بخش��ید. پس از 
آن یک س��رمایه گذار دیگر قص��د خرید هپکو را 
کرد که به مح��ض ورود با ۲ هزار میلیارد تومان 
بدهی انباش��ته مواجه ش��د. یکی از دلایل عمده 
عدم حل مشکل هپکو، حجم بالای بدهی انباشته 
این شرکت اس��ت و تا این موضوع به طور کامل 
حل و فصل نش��ود، نمی توان چشم اندازی واقعی 

برای این شرکت تعریف کرد.
هپک�و از ای�ده اولی�ه تولی�د فاصل�ه  �

گرفته است
دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات بزرگ معدنی بی��ان کرد: زمانی که 
متولی��ان بخش صنعت و معدن کش��ور پیش از 
انقلاب، ش��رکت هپکو را پایه گ��ذاری کردند، به 
دنب��ال این هدف بودند که این ش��رکت به یکی 
از بزرگ ترین تولیدکنندگان ماشین آلات معدنی 
خاورمیان��ه تبدیل ش��ود اما متاس��فانه به دلیل 
س��وءمدیریت ها که به مرور در دهه های گذشته 
رخ داد، هرگز چنین چش��م اندازی رنگ واقعیت 
به خود ندید. پیش از انقلاب محصولاتی همچون 
غلطک و... توس��ط هپکو به کش��ورهای مختلف 
ص��ادر می ش��د؛ در واقع روند حرکتی آهس��ته و 
موفق هپکو آنچنان بود که برخی از ش��رکت های 
بزرگ همچون کوماتس��و، لیبهر و ولوو قراردادی 
را جهت مش��ارکت در ساخت ماشین آلات بزرگ 
با هپکو به امضا رس��اندند. صالحی خاطرنش��ان 
ک��رد: با این حال، پ��س از انقلاب و با آغاز جنگ 
تحمیل��ی 8 س��اله، ماموریت هپکو در س��اخت 
ماشین آلات معدنی، راه سازی و ساختمانی تغییر 
پیدا کرد. به این دلیل که نیروهای نظامی کشور 
برای تس��طیح و ایجاد سنگر، نیاز به ماشین آلات 
ب��زرگ در این زمینه داش��تند؛ لذا هپکو به یاری 
نیروهای مس��لح ش��تافت و تغییر ماهیت داد. از 
طرفی با توجه به همکاری تنگاتنگ کوماتس��و با 
این ش��رکت در پیش از انقلاب، هپکو توانست در 
سال  ۱۳۶۱ زمانی که تب و تاب جنگ به صورت 
موقت کاهش یافته بود، نزدیک به ۲ هزار و ۵۰۰ 
دس��تگاه ماشین آلات بزرگ و س��نگین را از این 
ش��رکت به داخل کش��ور وارد نماید. با این حال 
ق��رار بود که توس��عه هپکو پس از جنگ از س��ر 
گرفته ش��ود و ب��ه رویکرد اولیه خ��ود بازگردد و 
تلاش  دولت  در دهه ۷۰ و اوایل دهه 8۰ کم نبود 
و حتی در مواردی موجب ش��د برای مونتاژکاری 
ماش��ین آلات معدنی شرکت های بزرگی همچون 
کوماتس��و، ولوو و لیبه��ر قراردادهایی با هپکو به 
امضا برسد؛ اما متاسفانه این روند آنچنان مقطعی 

و کوتاه مدت بود که هرگز تدوام پیدا نکرد.
دولتی ها درباره هپکو شعار می دهند �

دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات بزرگ معدن��ی اظهار ک��رد: وقتی 
قرارداد تولید دو هزار و 4۰۰ دستگاه ماشین آلات 
فی مابین وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت 
راه و شهرسازی به امضا رسید، هپکو موظف شد 
که این تعداد ماش��ین صنعت��ی را به خط تولید 
برس��اند اما پس از مدتی تنها ۵۰ تا ۶۰ دستگاه 
توس��ط هپکو س��اخته ش��د. این موضوع نش��ان 
می ده��د که توانایی تولید هپکو به ش��کل واقعی 

از بین رفته است.
صالح��ی گفت: با توجه به مس��تهلک ش��دن 
دس��تگاه های موجود در ش��رکت هپک��و و نبود 
چش��م اندازی برای تعیین تکلیف ش��رایط تولید 
و نوس��ازی آن، بس��یاری از پرس��نل متخص��ص 
در این ش��رکت جذب سایر ش��رکت های بخش 
خصوصی و... ش��دند. وقتی شما به عنوان متولی 
حقوق پرس��نل متخص��ص خود را ب��رای مدتی 
طولانی نپردازید، انتظار وفاداری، ماندن و تحمل 
شرایط سخت نیز منطقی نیست. متاسفانه اغلب 
صحبت ه��ای مس��ئولان در مورد هپک��و نه تنها 
ش��عاری اس��ت بلکه دولت به خوبی می داند که 

توان احیای شرکت هپکو را ندارد.
به بخش خصوصی اختیار تام دهید �

دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماشین آلات بزرگ معدنی گفت: بخش خصوصی 

تنها بخشی اس��ت که در صورت واگذاری اختیار 
تام می تواند رونقی دوباره به این ش��رکت بزرگ 
و قدیمی بدهد. متاس��فانه شرایط واگذاری هپکو 
ب��ه بخش خصوصی طوری تدوین ش��ده اس��ت 
ک��ه مالک عم��لا اختی��اری ندارد. وقت��ی مالک 
خصوص��ی اج��ازه فروش زمی��ن و... را نداش��ته 
باش��د، پرس��ش اینجاس��ت که دول��ت عملا چه 
چیزی را به س��رمایه گذار بخش خصوصی واگذار 
می کند؟! برای همین است که امروز شاهد تعدد 
تفاهمنامه های صوری برای احیای شرکت هپکو 
هس��تیم؛ در حالی که لازمه درمان هپکو، تغییر 
بنیادی��ن در تداوم روش های نادرس��ت گذش��ته 

است.
امن ترین محل سرمایه گذاری �

صالحی اذع��ان کرد: در دوره ای قرار ش��د که 
صن��دوق بیم��ه فعالیت های معدنی تس��هیلات 
ویژ ه  ای ب��ه خریداران ماش��ین  آلات معدنی ارائه 
دهد. روش ارائه تس��هیلات به این شکل بود که 
ابتدا معدن داران دس��ت به انتخاب تامین کننده 
ماشین آلات می زدند و سپس در فرآیندی قرارداد 
مربوطه را به امضای یکدیگر می رساندند. پس از 
این مرحله س��ازمان ایمیدرو به عنوان پشتیبان 
وارد عمل می ش��د و اعتبار مال��ی قرارداد مذکور 
را از طری��ق صن��دوق بیمه معدن��ی تامین و به 
تامین کننده ماشین آلات معدنی پرداخت می کرد. 
تنها ش��رط مورد توافق این بود که در انتهای این 
فرآیند، س��ازمان ایمیدرو از صورت حس��اب های 

معدن داران پول را به صندوق پرداخت کند.
وی ادام��ه داد: ای��ن فرآیند قرار ب��ود در دوره 
قبلی مدیریت ایمیدرو تکمیل و عملیاتی شود اما 
متاسفانه هیچ گاه رنگ واقعیت به خود نگرفت. از 
طرف��ی میانگین نرخ ماش��ین آلات معدنی در آن 
دوره، قابل قیاس با رقم های امروزی نبود؛ در واقع 
ط��ی آن زمان امکان خرید ۳۰۰ ماش��ین  بزرگ 
معدنی به نرخ ۳۰۰ میلیارد تومان وجود داش��ت؛ 
رقمی ک��ه امروز ب��ه عنوان یک صورت حس��اب 
خیال��ی برای این تع��داد ادوات معدن��ی در نظر 
گرفته می ش��ود. حتی بانک ه��ای عامل همچون 
تجارت و ملت برای مش��ارکت در تسهیل نقل و 
انتقالات مالی وارد شده بودند اما واقعیت این بود 
که حتی یک ریال برای تس��هیلات در این زمینه 
توسط صندوق بیمه فعالیت های معدنی پرداخت 

نشد.
دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات بزرگ معدنی افزود: نباید فراموش 
کرد که بانک های داخلی به دلیل راحت طلبی در 
روند کاری، هیچ گاه حامی تولید نبوده اند؛ چراکه 
هیچ ک��دام از بانک های داخلی در موضوع تولید و 
ریسک پذیری امر تولید، حاضر به برداشتن حتی 
یک گام نیستند. این در حالی است که در سراسر 
دنی��ا پذیرفته اند ک��ه امن تری��ن و بهترین محل 
برای س��رمایه گذاری، بخش معدن اس��ت؛ چون 
خاک معدنی رایگان پس از تبدیل شدن به مواد 
معدنی، موجب خلق ارزش افزوده و ثروت آفرینی 

می شود.
صالحی گف��ت: متاس��فانه با وج��ود اینکه در 
ش��رایط موجود دولت نیاز مبرم ب��ه ارز دارد اما 
توجهی چندانی به س��رمایه گذاری در این بخش 
نمی کن��د. وقتی مردم یک کش��ور به طور روزانه 
بح��ران را تجربه می کنند، اساس��ا ام��کان اینکه 
ب��ه صورت کلان و بلندمدت برنامه ریزی داش��ته 
باش��ند، از بین می رود. همچنین وقتی به صورت 
روزانه بخش نامه های ابلاغی صادر ش��ده از سوی 
س��ازمان های متخل��ف تغییر پی��دا می کند، باید 

گفت که تفکر و عمل اکثریت مس��ئولان کش��ور 
و به ویژه مسئولان معدنی و صنعتی در روزمرگی 

محض به سر می برد.
کلید موفقیت صنایع �

دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات بزرگ معدنی اظهار کرد: این تصور 
که مونتاژکاری ماش��ین آلات معدنی هیچ سودی 
برای توسعه یک کشور ندارد، تصور کاملا نادرستی 
اس��ت. ابتدا باید در نظر داشت که کلید موفقیت 
صنایع در هر کشور بسته به نگاه سیاست گذاران 
ارش��د آن کش��ور دارد. وقتی کش��وری همچون 
کره جنوبی متوجه می ش��ود که ظرفیت توس��عه 
کشاورزی را ندارد، به سرعت در زمینه های دیگر 
همانند ماشین آلات صنعتی و معدنی و... شروع به 
س��رمایه گذاری می کند. شرکت های ماشین آلات 
معدنی کره ای با کمترین س��ود و استفاده بهینه 
از س��رمایه در راس��تای افزای��ش رقابت پذیری، 
دس��ت به تولید ادوات صنعتی و معدنی می زنند. 
از طرفی ش��رکت ولوو در کش��ور سوئد با حاشیه 
س��ود ۳ درص��د، امکان رقابت با س��ایر غول های 
فناوریک��ی را حفظ می کند. ازجمل��ه دلایل این 
حاش��یه س��ود ش��رکت های بزرگ این است که 
پرداخت بانک ها درجهت اقتصادی کردن تولید، 
ب��ا نرخ س��ود ۰.۵ درص��د صورت می گی��رد. در 
حالی که نرخ تس��هیلات بانک ه��ا در ایران برای 
تولید نزدیک به ۱8 درصد اس��ت. تفاوت آش��کار 
میان بانک های داخل��ی و خارجی در زمینه ارائه 
تس��هیلات به تولیدکنندگان نش��ان می دهد که 
بانک ه��ای ایرانی و ت��ورم 4۰ درص��د، دو عامل 
س��قوط تولید به خصوص در زمینه ماشین آلات 

معدنی شرکت هایی همچون هپکو و... هستند.
معضل واردات ماش�ین آلات دس�ت  �

دوم
صالحی اذعان کرد: وقتی در دوران تحریم های 
بین المللی، بسیاری از شرکت های معدنی اهتمام 
به واردات ماش��ین آلات دست دوم از کشورهایی 
همچون چین و امارات می ورزند، پس این فرآیند 
نش��ان می دهد که واردات ماش��ین آلات معدنی 
نو از اغلب کش��ورها امکان پذیر اس��ت. اینکه چرا 
ماش��ین آلات دس��ت دوم جایگزین ماشین آلات 
نو ش��ده اند، برمی گردد به تغیی��ر ذائقه  ایرانی ها 
ک��ه در این وضعیت دارند ی��اد می گیرند چگونه 
ارزان فکر کنن��د، ارزان بخرند و ارزان اس��تفاده 
نماین��د! اما در ای��ن میان برخ��ی از معدن داران 
هوشمند و آینده نگر دست به خرید ماشین آلات 
نو می زنند و تن به ماشین آلات معدنی دست دوم 
نمی دهند. با این حال، بزرگ ترین مشکل واردات 
ماشین آلات مسئله تامین ارز مورد نیاز برای ورود 
به کشور اس��ت که دولت باید برای جلوگیری از 
 تعطیلی معادن و... تسهیلاتی در این زمینه ارائه 

دهد.
 وی اظهار کرد: کالاهای س��رمایه ای و سودآور 
همچون ماش��ین آلات بزرگ معدنی، طبق قانون 
مع��اف از پرداخت حقوق گمرکی هس��تند ولی 
متاس��فانه درحال حاضر برای ای��ن نوع کالاهای 

سرمایه ای، عوارض گمرکی وضع شده است.
یک��ی از عمده دلای��ل ت��داوم پرداخت حقوق 
گمرکی و جلوگیری از پرداخت آن، سود هنگفت 
و بی حد و حصر ش��رکت های ب��زرگ معدنی در 
داخل کشور است. معادن بزرگ داخلی به واسطه 
سودهای نجومی که کس��ب می کنند، هیچ گونه 
دغدغ��ه ای باب��ت پیگیری ع��دم پرداخت حقوق 
گمرک��ی ندارن��د و در زمان ورود ماش��ین آلات 
معدن��ی مورد نی��از، ۱۰ درصد ب��ه عنوان حقوق 

گمرک��ی پرداخ��ت می کنن��د. وقت��ی مع��ادن 
ب��زرگ داخلی به عن��وان بزرگ تری��ن خریداران 
ماشین آلات معدنی، هیچ گونه واکنشی به دریافت 
غیرقانونی حقوق گمرکی نمی دهند، معلوم است 
ک��ه معادن کوچک که توان خرید و پرداخت این 
مبالغ را ندارند، جز تعطیلی و نابودی، سرنوش��ت 

دیگری نداشته باشند.
ماش�ین آلات اروپایی ب�ا چینی قابل  �

قیاس نیست
دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماشین آلات بزرگ معدنی عنوان کرد: ماشین آلات 
معدنی ساخت کشور چین، همانند سایر کالاهای 
چینی درجه بن��دی مختلف دارد. متاس��فانه آن 
چیزی که در ایران به عنوان ماشین آلات معدنی 
تولید ش��ده کش��ور چین وارد می ش��ود، از نوع 
بی کیفیت آن اس��ت. باید توجه داش��ت که نرخ 
ماش��ین آلات معدنی درجه الف کشور چین برابر 
با محصول مش��ابه کش��ورهای اروپایی محاسبه 
می شود. با این حال، ماشین آلات معدنی چینی با 
انواع اروپایی یا ژاپنی از نظر کیفیت قابل مقایسه 
نیس��تند؛ چراکه معدن داران هوش��مند ایرانی به 
خوبی از تفاوت ماش��ین آلات دست دوم شرکت 
کوماتس��و با یک ش��رکت چینی آگاه هستند. در 
واقع می دانند که پس از این که ۱۰ روز از خرید 
ماشین آلات چینی بگذرد، باید منتظر خرابی های 

پی در پی آن بمانند. 
اعتماد به دولت از دست رفته است �

صالح��ی تصریح کرد: درحال حاضر در کش��ور 
۱۶ ش��رکت خصوصی تولیدکنن��ده و واردکننده 
ماشین آلات بزرگ معدنی، ساختمانی و راه سازی 
داریم که به ص��ورت قانونی پروانه تولید دریافت 
کرده اند. مفهوم تولیدکننده ماش��ین آلات معدنی 
در ایران بیش��تر به معنای مونتاژکاری است؛ در 
واق��ع به واس��طه واردات قطعات، موتور و س��ایر 
ادوات ماش��ین آلات ب��زرگ و س��نگین، مراحل 
مونت��اژ به همراه رنگ و آهنگری آن توس��ط این 

شرکت ها در داخل کشور انجام می شود.
وی ادام��ه داد: وقتی بخ��ش دولتی هیچ گونه 
ثباتی ن��ه در زمینه مدیریت��ی، رویه، بخش نامه، 
ابلاغ تعرفه ها و... ندارد، چگونه باید انتظار داشته 
باشیم که ش��رکت های بخش خصوصی داخلی و 
خارجی برای احیای ش��رکت هایی همچون هپکو 
پیش ق��دم ش��وند. از طرفی عق��ل و منطق حکم 
می کند ک��ه تنه��ا نمایندگی های مج��از امکان 
واردات قطعات ماشین آلات بزرگ داشته باشند، 
اما درحال حاضر قوانین وضع ش��ده دولتی به هر 
ف��ردی که کارت بازرگانی داش��ته باش��د، امکان 

واردات در هر زمینه ای را می دهد.
دبیر انجم��ن تولیدکنن��دگان و واردکنندگان 
ماش��ین آلات بزرگ معدنی در پایان خاطرنشان 
کرد: وقتی افراد مختلف با داشتن کارت بازرگانی 
مجوز واردات هر محصولی را داشته باشند، اتفاق 
ناخوش��ایندی که در این فرآیند رخ می دهد این 
است که پس از احراز نرخ اصلی محصول مدنظر، 
باب��ت هر قل��م کالا به میزان مث��لا ۳۰۰دلار ارز 
دولتی دریافت می کنند، س��پس ب��ا وارد کردن 
محصول بی کیفی��ت به نرخ هر ک��دام ۳۰ دلار، 
ام��کان ای��ن را دارند که بقیه پ��ول حاصله را به 

واردات محصولات قاچاق اختصاص دهند.
 بنابرای��ن ب��ه نظر می رس��د که دول��ت برای 
جلوگی��ری از ای��ن فرآین��د بای��د ب��ا همکاری 
انجمن های مربوطه راه��کاری پیدا کند تا بتواند 
کش��ور را از خس��ارت های احتمالی در وضعیت 

موجود در امان دارد.

 کارخانه استحصال طلا 
در تفتان ساخته می شود

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
سیستان و بلوچستان گفت: در امسال با واگذاری 
زمی��ن مقدم��ات س��اخت کارخان��ه اس��تحصال 
 طلا در ح��وزه شهرس��تان تفتان در ح��ال انجام 

است.
به گزارش ایرنا، داوود شهرکی اظهار کرد: شروع 
عملیات اکتش��اف محدوده کانس��نگ طلا و مس 
در حوزه تفتان )دهس��تان خارستان - بیدس��تر( از 
مهر ۹۶ از سوی ش��رکت سرمایه گذاری شستا در 
مساحت تقریبی ۶4 کیلومتر مربع انجام شده است.

وی اف��زود: حج��م عملی��ات اکتش��افی در این 
مح��دوده تاکنون ش��امل حفر چاهک و ترانش��ه 
اکتش��افی به می��زان ۱۲ هزار متر مکع��ب، انجام 
عملی��ات حفاری عمقی به می��زان ۲۰ هزار متر و 
میانگین عمق ۲۰۰ متر و انجام آنالیز شیمیایی به 

تعداد ۲4 هزار نمونه انجام شده  است.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
سیس��تان و بلوچس��تان می��زان س��رمایه گذاری 
در مرحل��ه اکتش��اف در این مح��دوده را تاکنون 
۳۰۰میلی��ارد ریال عنوان ک��رد و ادامه داد: میزان 
ذخیره کش��ف شده قطعی کانسار در این محدوده 
به می��زان ۲4 میلیون و 4۶۳ هزار تن کانس��نگ 
طلا با عیار متوس��ط ۱.۰۶ صدم گ��رم در تن )  در 
ه��ر تن ی��ک گرم ط��لا ( و حدود ۵۹8 ه��زار تن 
 ذخی��ره با عیار متوس��ط ۰.۵ درص��د تخمین زده 

شده است.
ش��هرکی تصری��ح ک��رد: می��زان ط��لای قابل 
اس��تحصال در این محدوده مع��ادل ۲۵ تن بوده 
که با کشف این ذخیره مجموع ذخایر کشف شده 
سیس��تان و بلوچستان از ۱۳ تن به ۳8 تن رسیده 

است.

 نقشه زمین شناسی بخشی 
از مناطق رشت تهیه می شود

نخس��تین نقش��ه زمین شناس��ی ب��ا مقی��اس 
اداره کل  هم��ت  ب��ه  یک بیس��ت وپنج  هزارم 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کاسپین باختری 
)گی��لان( تهیه و جه��ت تایید نهایی به ش��ورای 
ارزیابی س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 

کشور ارسال شد.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور، در همین زمینه فرشید 
رمضانی درباره روند تهیه این نقش��ه گفت: گستره 
نقشه زمین شناسی یک بیس��ت وپنج  هزارم منطقه 
موس��ی کلایه )پیرکوه( در جنوب خاورشهر رشت 
با وس��عت ح��دود ۱۵۵ کیلومتر مربع درگس��تره 
نقش��ه های توپوگراف��ی یک دویس��ت وپنجاه هزارم 
جواه��رده  یکصده��زارم  و   قزوین-رش��ت 

قرار می گیرد.
مسئول تهیه این نقشه درباره انتخاب مناطقی که 
مورد نقشه  برداری در مقیاس یک بیست وپنج  هزارم 
قرار می گیرند، خاطرنشان کرد: بر اساس معیارهای 
ظرفیت اکتش��افی، شاخص های توس��عه شهری، 
ویژگی ه��ای مش��خص تحقیقاتی زمین شناس��ی 
 از دیدگاه ه��ای مختل��ف ای��ن مطالع��ات انج��ام 

می  شود.
به گفته وی، لایه زمین شناسی از بین ۶ لایه ای 
که برای پروژه تهیه نقشه زمین شناسی با مقیاس 
مورد نظر انتخاب شده اند دارای بیشترین پیشرفت 

است.
رمضان��ی، با اش��اره ب��ه اینکه فرآین��د عملیات 
صحرایی تهیه نقش��ه موس��ی کلایه در سال های 
۱۳۹۶ ت��ا ۱۳۹8 به صورت منقطع انجام ش��د اما 
مطالعات دفتری تکمیلی در سال ۱۳۹8 تا ۱۳۹۹ 
اجرا شد، تصریح کرد: نتیجه مجموعه عملیات های 
صحرایی، آزمایش��گاهی و دفتری در قالب نقشه و 
گزارش جه��ت ارزیابی و تایید نهایی به ش��ورای 
ارزیابی نقشه های زمین شناسی ارسال شده است.

این کارش��ناس زمین شناس��ی خاطرنشان کرد: 
در راس��تای تحقق اهداف و رویکرد نوین سازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور و در 
ادام��ه تهیه نقش��ه های زمین شناس��ی کاربردی، 
پروژه ای ش��امل یک نقش��ه با مقی��اس یک پنجاه 
ه��زارم در مس��احتی بال��غ ب��ر ۶۲۰ کیلومت��ر 
مرب��ع در جن��وب اس��تان گیلان با عنوان نقش��ه 
زمین شناس��ی یک پنجاه هزارم لوشان با محوریت 
تولی��د اطلاعات پایه مرتبط با ظرفیت های معدنی 
مناط��ق اولویت دار، با هماهنگی و نظارت مدیریت 
زمین شناس��ی منطقه ای در دستور کار قرار گرفته 
ک��ه ف��از مطالعاتی آن در ح��ال اجرا اس��ت و به 
 زودی ف��از برداش��ت های میدانی این نقش��ه آغاز 

خواهد شد.

اخبار
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  با حض��ور وزیر میراث فرهنگی گردش��گری و صنایع دس��تی، 
اس��تاندار یزد، نماینده مردم ش��ریف اردکان درمجلس ش��ورای 
اس��امی و مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی چادرملو در 
فرمان��داری اردکان، در مراس��می تفاهمنامه مرمت، بازس��ازی و 

احیای مجموعه تاریخی پردیسان به امضا رسید.
به گزارش روابط عمومی چادرملو،  در این مراس��م که با حضور 
جمعی از عاقه مندان و فعالان حوزه گردشگری و میراث فرهنگی 
همراه بود مونسان، بعد از شنیدن نظرات فعالان این حوزه درباره 
اهمیت اقدام ارزش��مند مدیرعامل چادرمل��و در توجه به میراث 
ماندگار شهرستان اردکان گفت: میراث فرهنگی هرکشوری نماد 

هویت، تاریخ، تمدن و فرهنگ آن کشور است.
وی با اش��اره به نقش ایران در شکل گیری تمدن بشری افزود: 
وظیفه ما و هر دوس��تدار هویت مل��ی و میهنی تاش در جهت 

حفظ آثار به جا مانده از پیشینیان و انتقال آن به ایندگان است.
مونس��ان، اردکان را از جمله شهرهای با اصالت و تاریخی کشور 
دانست و از اراده و همت ناصر تقی زاده مدیرعامل شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو و اعضای هیات  مدیره این ش��رکت در پیشگام 
ش��دن در جهت احی��ای این بافت تاریخی تقدیر و تش��کر کردو 
اظهار امیدواری کرد: این اقدام، الگویی باشد برای سایر صنایع که 
در کنار توسعه صنعتی و رشد بنگاه های اقتصادی خود به توسعه 
فضاهای گردش��گری که می تواند زمینه اش��تغال و بهبود فضای 

کسب   و کار این صنعت هم کمک کند گام بردارند.
وی اف��زود: این اق��دام ارزنده ش��رکت چادرمل��و نقطه عطف 
این حرکت شایس��ته و قابل تقدیر اس��ت. تقی زاده مدیرعامل و 
عض��و هیات مدیره ش��رکت چادرملو نیز ضمن تش��کر از حضور 
وزیر میراث فرهنگی در مراس��م امضای تفاهمنامه گفت: شرکت 

چادرمل��و در ایفای مس��ئولیت های اجتماعی خود توجهی جدی 
دارد و بر همین اساس در حوزه های مختلف فرهنگی و اجتماعی 

فعالانه مشارکت می کند.
وی افزود: ما خود را متعهد می دانیم در برابر راه اندازی هر واحد 
صنعتی یک اقدام مهم و اثر بخش هم در زمینه توسعه اجتماعی 
و فرهنگی منطقه برداری��م و امیدواریم با همکاری و همدلی که 
در مس��ئولان این استان و شهرستان اردکان وجود دارد این مهم 

محقق شود.
دش��تی، نماینده م��ردم اردکان در مجلس ش��ورای اس��امی 
و رئیس فراکس��یون گردش��گری مجلس نیز از مثبت اندیش��ی، 
تقی زاده در اقدامات توس��عه بخش و خدمات عام المنفعه ایش��ان 
تقدی��ر و تش��کر کرد. در پای��ان  این مراس��م، تفاهمنامه مرمت، 
بازسازی و احیای مجموعه بافت قدیم پردیسان اردکان به امضای 
میرزایی مدیرعامل صندوق حفظ و احیای وزارت میراث فرهنگی، 
صنایع دس��تی و گردشگری و مهندس ناصر تقی زاده مدیرعامل و 
عضو هیات مدیره چادرملو رسید. سپس مجموعه پردیسان مورد 

بازدید وزیر و هیات همراه قرار گرفت.

عضو هیات مدیره انجمن فولاد ایران گفت: 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان با ریسک پذیری 
راس��تای  در  دانش بنی��ان  ش��رکت های  از 
بومی س��ازی حمایت کرده است و این مسئله 

باید الگو شود.
 ب��ه گزارش ایراس��ین، رضا شهرس��تانی با 

اش��اره به تولید موفقیت آمیز تخت��ال با ضخامت ۳۰۰ 
میلیمتر در ف��ولاد مبارکه اصفهان اظهارکرد: اخیراً این 
شرکت توانست با ماشین ریخته گری شماره ۲ به تولید 

تختال با ضخامت ۲۵۰ میلی متر دست یابد.
تولی�د��400ه�زار�ت�ن�محص�ول�فولادی���

ضخیم�
وی افزود: افزایش کمی تولید تختال های با ضخامت 
ب��الا، موفقیتی در راس��تای افزایش حجم تولید و ارتقاء 
کیفی��ت تختال ه��ای تولی��د ش��ده اس��ت و از طریق 
کنسرس��یوم وزارت نفت، شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
و فولاد اکس��ین بالغ بر ۴۰۰ه��زار تن محصول فولادی 

را تولید می کنند.
عضو هی��ات مدیره انجم��ن فولاد ایران با اش��اره به 
اینکه اس��لب با ضخامت ۳۰۰ میلی متر در فولاد مبارکه 
اصفهان تولید و در فولاد اکسین نورد می شود، گفت: در 
این شرایط تحریمی تولید محصولات فولادی ضخیم با 
استانداردهای سخت گیرانه شرکت ملی نفت ایران، مایه 

مباهات و افتخار است.
وی اضاف��ه ک��رد: متاس��فانه صنایع ف��ولادی عاوه 
ب��ر فش��ارهای خارج��ی از تصمیم گیری های��ی نظی��ر 

قیمت گذاری دس��توری هم متاثر اس��ت و در 
این شرایط فشارهای داخلی و خارجی، فولاد 

مبارکه اصفهان به رکوردزنی ادامه می دهد. 
عبور�از�مرز�تولید��6میلیون�تن���

شهرس��تانی با بیان اینکه در سال »جهش 
تولید«ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفه��ان به ۶ 
میلیون و ۳۱۴هزار تن محصولات تولیدی رسید، گفت: 
فولاد مبارکه اصفهان با تکیه بر بومی س��ازی و حمایت 
از ش��رکت های دانش بنیان توانسته اس��ت تا با تقویت 
بنیه اقتصادی کشور به وابستگی پایان دهد. وی افزود: 
رکوردزنی در تولید توس��ط بزرگ تری��ن واحد صنعتی 
کش��ور از لحاظ کمی و کیف��ی و با تکیه بر دانش بومی 
و تخص��ص جوانان عاوه بر بهره وری، توس��عه پایدار را 

منجر می شود.
حمایت�فولاد�مبارکه�اصفهان�از�بومی�سازی��

عض��و هی��ات مدی��ره انجمن ف��ولاد ایران ب��ا تاکید 
ب��ر اینکه یک��ی از رازه��ای موفقیت حمای��ت دولت و 
صنای��ع م��ادر از ش��رکت های دانش بنیان درراس��تای 
بومی س��ازی محصولات اس��ت، تصریح ک��رد: البته این 
موضوع مانند شمش��یر دولبه اس��ت چراکه با ریس��ک 
 همراه اس��ت و اگر ج��واب ندهد مس��ئولیت به همراه 

خواهد داشت.
وی اف��زود: مدیریت مجموعه ف��ولاد مبارکه اصفهان 
ثابت کرده است که با ریسک پذیری حامی دانش بومی 
بوده است و در این زمینه می تواند الگوی بقیه شرکت ها 

و صنایع شود.

حمایت�فولاد�مبارکه�از�بومی�سازی�الگو�شودحرکت�تاریخی�چادرملو�آرزوی�دیرینه�اردکانی�ها�را�برآورده�کرد
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موضوع لجستیک و حمل ونقل از جمله موارد 
مهم و اثرگذار بر بهره وری و هزینه های صنعت 
فولاد محسوب می شود. این صنعت هم اکنون با 
سرعت زیادی به سمت اهداف پیش بینی شده 
خ��ود حرک��ت می کند، ام��ا  توس��عه نیافتگی 
زیرساخت های حمل ونقل به خصوص در عرصه 
ریلی و سرمایه گذاری های ناکافی در این عرصه 
نگرانی هایی را در زمینه لجستیک محصولات و 

مواد اولیه ایجاد می کند. 
به گ��زارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان،  
در همی��ن زمینه عل��ی امی��دی، مدیر بخش 
خدم��ات صنعت��ی ف��ولاد خوزس��تان گف��ت: 
ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان، ب��ه عن��وان یکی 
ف��ولادی کش��ور،  بزرگ تری��ن واحده��ای  از 
از زیرس��اخت های مناس��بی در ح��وزه ریل��ی 
برخوردار اس��ت، اما به س��بب محدودیت های 
موجود، به  ناچار حمل ونقل بخشی از مواد اولیه 
 و محص��ولات خود را به روش ج��اده ای انجام 

می دهد.
چالش�کارخانه�های�فولاد��

امیدی ب��ه یک��ی از مهم تری��ن چالش های 
کارخانه ه��ای ف��ولادی در داخل اش��اره کرد 
وگف��ت: راه ان��دازی واحدهای ف��ولادی جدید 
در نقاط مختلف کش��ور و نیاز آنه��ا به تامین 
مواد اولیه و عرضه محصولات توس��عه نیافتگی 
به خص��وص  حمل ونق��ل،  زیرس��اخت های 
حمل ونقل ریلی را آش��کارتر کرده است. رشد 
تقاضا و انسجام تشکل ها از جمله انجمن صنفی 
رانن��دگان، اعمال نظ��ر در نرخ های حمل ونقل 
زمین��ی و افزای��ش مک��رر تعرف��ه حمل ونقل 
ریلی باعث ش��ده اس��ت که حمل ونقل، بخش 
قابل توجهی از هزینه های تولید و نرخ تمام شده 

محصول را به خود اختصاص دهد.
عوام��ل دیگ��ری همچ��ون عدم دسترس��ی 
بعض��ی از کارخانه ها و معادن به ش��بکه ریلی، 
عدم امکان بارگیری و تخلیه مکانیزه واگن در 
بعض��ی از معادن و کارخانه ها و فاصله کارخانه 
از مع��ادن موج��ب جلوگی��ری از آزادی عمل 
برای سیاس��ت گذاری و اتخاذ اس��تراتژی های 
حمل ونق��ل به منظور کاهش بهای تمام ش��ده 
محصولات بعضی از کارخانه های فولادی شده 
اس��ت. برای مثال، در مس��افت های بالای یک 
ه��زار و ۵۰۰ کیلومتر، تعرفه ه��ای حمل و نقل 
ریلی به گونه ای اس��ت که کرایه حمل ریلی و 

جاده ای تقریبا یکسان است.
 ای��ن محدودیت ه��ا باع��ث ش��ده اند ک��ه 
کارخانج��ات مختلف ب��رای تامین مواد اولیه و 
انتقال محصولات خود ناچار به استفاده از انواع 
روش های حمل ونقل و استفاده از ظرفیت های 
خال��ی حمل باش��ند، ب��ه طوری ک��ه انتخاب 
اس��تراتژی کاهش بهای تمام ش��ده کم رنگ تر 
ش��ود و جای خود را به تاش برای جابه جایی 

مواد اولیه کارخانجات بدهد. 
کیلومت��ر،   ۵۰۰ زی��ر  مس��یرهای  در 
بی��ن هزین��ه حمل ونق��ل  اخت��اف زی��ادی 
ریل��ی و ج��اده ای وج��ود دارد و ب��ا انتخ��اب 
 حمل ونق��ل ریلی، می ت��وان بهای تمام ش��ده 

را کاهش داد.
تحقق�اهداف���

وی گفت: در سال ۱۳۹۸ حدود ۱۱ میلیون 
تن انواع محصولات نهایی و نیمه نهایی فولادی 
به خارج از کش��ور صادر ش��ده است. بر اساس 

سند توس��عه ۱۴۰۴، این مقدار باید تا ۵ سال 
دیگر به ۱۵ میلیون تن برسد. هرچند به دلیل 
رکود ناشی از شیوع کرونا در جهان، تحریم های 
اقتصادی و اعِمال سیاست های جدید، صادرات 
۸ ماهه سال ۱۳۹۹ نسبت به مدت مشابه سال 
قبل با کاهش حدود ۲۰ درصدی مواجه ش��ده 
اس��ت، اما بررس��ی روند تولید و ص��ادرات در 
سال های اخیر، س��رمایه گذاری های انجام شده 
و زمان بن��دی افتت��اح کارخانج��ات ف��ولادی 
جدید نش��ان می دهد که روند روبه رشد تولید 
و صادرات محص��ولات ف��ولادی ادامه خواهد 

داشت. 
از آنجایی که بخش��ی از صادرات محصولات 
فولادی به کش��ورهای همس��ایه مانند عراق و 
افغانس��تان انجام ش��ده اس��ت، افتتاح خطوط 
ریلی خرمش��هر ب��ه بصره، و خ��واف به هرات 
می تواند حمل و نقل صادراتی به این کش��ورها 

را تسهیل کند. 
امیدی افزود: بر اس��اس آمار رسمی سازمان 
بن��ادر و دریانوردی، س��هم ص��ادرات دریایی 
محصولات فولادی در س��ال ۱۳۹۸ حدود ۸/۴ 
میلیون تن بوده که بخش اعظم این صادرات از 
بندر شهید رجایی و بندر امام انجام شده است. 
مقایسه عملکرد تخلیه و بارگیری و ظرفیت 
اعام ش��ده برای بندرهای کشور نشان می دهد 
ک��ه ظرفیت خال��ی ب��رای افزایش ص��ادرات 
محصولات فولادی در افق ۱۴۰۴ وجود دارد. 

مدیر بخش خدمات صنعتی فولاد خوزستان 
با اش��اره ب��ه ضرورت های تحقق اهداف س��ند 
چش��م انداز ۱۴۰۴ در بع��د حمل ونق��ل ریلی 
تش��ریح کرد: قرار است در ۵ سال باقی مانده از 
سند چشم انداز ۱۴۰۴، سهم حمل ونقل ریلی از 
۱۲ درصد فعلی به ۳۰ درصد برسد. همچنین 
در ح��وزه زیرس��اخت، لازم اس��ت ک��ه تعداد 
واگن های باری از حدود ۲۵ هزار دستگاه فعلی 
به ۵۰ هزار دس��تگاه و خطوط ریلی از ۱۲هزار 
کیلومت��ر فعلی ب��ه حدود ۲۵ه��زار کیلومتر و 
تعداد لوکوموتیوهای س��نگین به ۶۰۰دستگاه 
برس��د. بدیهی است که در ش��رایط فعلی و با 
توجه ب��ه چالش تحریم ها، زمان کم باقی مانده 

تا ۱۴۰۴، سرعت اجرای پروژه های تعریف شده، 
 دسترس��ی نداش��تن اغل��ب مع��ادن و صنایع 
فولادی به شبکه ریلی، فرسودگی ناوگان ریلی 
و بهره وری پایین این ناوگان ها، دسترس��ی به 
اهداف بسیار دور از دسترس به نظر می رسد. 

فاصل��ه  ج��اده ای،  حمل ونق��ل  بخ��ش  در 
 وضعیت موج��ود و اهداف چش��م انداز ۱۴۰۴ 

کمتر است.
بر اس��اس آمار منتشرش��ده، در سال ۱۳۹۸ 
در حوزه صنایع فولادی ح��دود ۱۱۰ میلیون 
تن بار جابه جا ش��ده اس��ت. برای دستیابی به 
اه��داف، بای��د این مقدار ب��ه ۱۱۸ میلیون تن 
برس��د. از این رو، با افزایش حدود ۸ درصدی، 
دس��تیابی به اهداف این سند محقق می شود. 
از مهم تری��ن چالش هایی که بخش حمل ونقل 
جاده ای برای رس��یدن به اهداف چش��م انداز با 
آن مواجه اس��ت می توان به ضرورت نوس��ازی 
ن��اوگان حمل، یارانه بالای س��وخت، کش��ش 
نداش��تن جاده های موجود برای اعِمال بارهای 

بیشتر و ایمنی پایین اشاره کرد.
سیستم�حمل�ونقل�فولاد�خوزستان��

امیدی اظهارکرد: سیس��تم حمل ونقل ریلی 
یکی از اصلی ترین سیستم های حمل و نقل کالا 
و مس��افر است که از حمل ونقل زمینی ارزان تر 
و از مزایای زیادی همچون ظرفیت بالای حمل 
بار، آلایندگی کم برای محیط زیس��ت و ایمنی 

بالا برخوردار است. 
شرکت فولاد خوزستان، به منظور بهره مندی 
از مزایای این روش، همواره تاش کرده اس��ت 
از ظرفی��ت حمل ونقل ریلی ب��رای جابه جایی 
مواد اولیه و محصولات خود اس��تفاده کند، اما 
به دلی��ل محدودیت های موجود، ناچار اس��ت 
بخش��ی از حمل ونق��ل خ��ود را از طریق جاده 
انج��ام دهد. وی افزود: مصرف کنندگان داخلی 
شرکت فولاد خوزس��تان از منظر دسترسی به 
شبکه ریلی و نوع لجستیک به ۲ گروه تقسیم 
می شوند. در گروه اول مشتریانی هستند که به 
شبکه ریلی دسترسی ندارند؛ انتقال محصولات 
ب��ه این واحدها از طریق جاده انجام می ش��ود. 
گروه دوم ش��رکت هایی هس��تند که به شبکه 

ریل��ی دسترس��ی دارند و مایل اند که ش��مش 
خریداری شده را با واگن حمل کنند. 

شرکت فولاد خوزس��تان، به منظور افزایش 
قابلی��ت بارگیری و حمل ریل��ی محصولات و 
بهره مندی مشتریان داخلی از مزایای این نوع 
حمل و نقل، با توس��عه و اصاح مس��یر خطوط 
ریل��ی داخلی، ضمن افزایش ظرفیت بارگیری، 
قابلی��ت بارگی��ری همزمان ان��واع محصولات 
تولی��دی )بیلت، بلوم و اس��لب( را ایجاد کرده 

است. 
این عامل باعث ش��ده اس��ت که از اواس��ط 
س��ال ۱۳۹۸ تع��دادی از مش��تریان داخل��ی، 
بخشی از محصولات خریداری شده را از طریق 
خطوط ریلی حمل کنن��د. از طرف دیگر، این 
مجموع��ه با برخ��ورداری از ظرفیت مناس��ب 
حمل ونق��ل ریلی در بندر ام��ام و اختاف زیاد 
هزین��ه حم��ل ریلی و جاده ای، از اواخر س��ال 
۱۳۹۷ تاکنون توانسته است تمامی محصولات 
صادرات��ی خ��ود را از طریق ری��ل حمل کند. 
آماره��ا نش��ان می دهن��د ک��ه ش��رکت فولاد 
خوزستان در س��ال ۱۳۹۸ حدود ۵۰ درصد و 
در نهُ ماهه سال ۱۳۹۹ حدود ۴۴ درصد از کل 
 محصولات تولیدی خود را از طریق ریل ارسال 

کرده است.
مدیر بخش خدمات صنعتی فولاد خوزستان 
گف��ت: ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان، ب��ا اتخاذ 
اس��تراتژی اس��تفاده حداکثری از ظرفیت های 
بارگی��ری و حمل ونقل ریلی، توانس��ته اس��ت 
سهم هزینه حمل محصولات از بهای تمام شده 
را کاهش دهد. جابه جایی محصولات صادراتی 
تا بندر امام و بارگیری بر روی کشتی بر عهده 

شرکت فولاد خوزستان است.
 تعرف��ه حمل ونقل ریلی برای مس��افت های 
مختل��ف، متف��اوت اس��ت. مقایس��ه هزین��ه 
حمل ونقل ریلی و جاده ای نش��ان می دهد که 
برای مس��افت های زی��ر ۵۰۰ کیلومتر، حمل 
ریلی به صرفه تر از حمل جاده ای اس��ت و برای 
مسیرهای زیر ۱۵۰ کیلومتر، هزینه های حمل 
ریل��ی کمت��ر از ۵۰ درص��د هزینه های حمل 

جاده ای است.

امیدی اظهارکرد: ش��رکت فولاد خوزس��تان 
از س��اختار و ظرفیت حمل ونقل ریلی مناسبی 
برخ��وردار اس��ت؛ ل��ذا ب��ه منظور اس��تفاده 
حداکثری از ظرفی��ت حمل ونقل ریلی داخلی 
خود که ش��امل حدود هفتاد کیلومتر خطوط 
ریلی، هش��ت دس��تگاه لوکوموتی��و مانوری و 
یک هزار و ۷۰۰ دس��تگاه واگن لبه بلند حمل 
م��واد اولیه اس��ت، تاش می کند ک��ه از توان 
حمل ونقل ریلی کش��ور اس��تفاده و مواد اولیه 
خ��ود را از طری��ق ریل جابه جا کن��د. به دلیل 
ظرفیت محدود شبکه ریلی کشور، گلوگاه های 
موج��ود در مس��یر ش��مال ب��ه جن��وب، عدم 
دسترس��ی مس��تقیم بعضی از معادن به شبکه 
ریل��ی و عدم ام��کان بارگی��ری مکانیزه واگن 
در برخی از معادن، ش��رکت فولاد خوزس��تان 
بخش��ی از مواد اولیه مورد نیاز خود را از طریق 

جاده حمل می کند.
ف��ولاد  صنعت��ی  خدم��ات  بخ��ش  مدی��ر 
خوزس��تان گفت: مواد اولیه مورد نیاز شرکت 
فولاد خوزس��تان س��الانه ح��دود ۷/۵ میلیون 
ت��ن اس��ت. عم��ده م��واد اولیه مصرف��ی این 
 مجموعه س��نگ آهن، قراضه و آهن اس��فنجی 

است. 
ب��ا توجه ب��ه عدم دسترس��ی بیش��تر منابع 
تامین کنن��ده آهن اس��فنجی و قراضه به حمل 
ریل��ی، این مواد از طری��ق حمل ونقل جاده ای 
تامین می ش��وند. در سال ۱۳۹۸ از حدود ۶/۵ 
میلیون تن س��نگ آهنی که وارد شرکت شده 
ح��دود ۲/۷ میلیون تن یعنی حدود ۴۵ درصد 

آن از طریق ریل حمل شده است. 
عاوه بر این، در س��ال ۱۳۹۸ از حدود ۳/۷ 
میلیون تن محصول ارس��الی، ک��ه حدود ۵۰ 
درصد آن ش��امل کل محموله های صادراتی و 
بخش��ی از فروش داخلی ب��وده، از طریق ریل 

ارسال شده است. 
در ۹ ماهه س��ال ۱۳۹۹ ح��دود ۴/۵ میلیون 
تن س��نگ آهن وارد ش��رکت ش��ده که سهم 
حم��ل ریلی آن حدود ۴۷ درصد بوده و از ۲/۸ 
میلی��ون تن محص��ول ارسال ش��ده ۴۳ درصد 

سهم حمل ونقل ریلی بوده است.

مدیریت لجستیک فولاد خوزستان

افزایش ۲۰ درصدی 
مصرف فولاد 

میزان مصرف شمش و محصولات فولادی در کشور 
طی ۹ ماهه ۹۹ نس��بت به مدت مشابه سال گذشته، 

۲۰ و ۲۱ درصد افزایش یافت.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی ایمی��درو، انجمن 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ای��ران اعام ک��رد: از ابتدای 
فروردین تا پایان آذر امسال، ۱۸ میلیون و ۵۵۵ هزار 
تن شمش فولاد مصرف شد. این رقم در مدت مشابه 

سال گذشته، ۱۵ میلیون و ۴۰۲ هزار تن بود.
همچنین در ۹ ماهه امسال، ۱۳ میلیون و ۹۹۸هزار 
ت��ن انواع محص��ولات ف��ولادی )تیرآه��ن، میلگرد، 
ناودانی، نبش��ی، انواع ورق و...( در کش��ور مصرف شد 
که در مقایس��ه با میزان مصرف مدت مش��ابه س��ال 
گذش��ته )۱۱ میلی��ون و ۵۵۰ هزار ت��ن(، ۲۱ درصد 

رشد نشان می دهد.
میزان مصرف آهن اسفنجی نیز در ۹ ماهه امسال با 
۹ درصد افزایش، به ۲۳ میلیون و ۳۵۸ هزار تن رسید. 
این رقم در مدت مش��ابه س��ال گذشته، ۲۱ میلیون و 

۴۳۳ هزار تن بود.

 جهش تولید آلومینیوم
 در ۹ ماه

میزان رشد در ایجاد ظرفیت تولید شمش آلومینیوم 
طی سال های ۹۲ تا پایان ۹۸ به مرز ۸۰درصد افزایش 

پیدا کرد.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی با تمرکز بر راهبری و 
اجرای سیاس��ت های توسعه ای، میزان ظرفیت سازی 
در بخش آلومینیوم را تا پایان س��ال ۹۸ با رشد بیش 

از ۷۹درصدی، به ۷۷۰ هزار تن رساند.
رش��د ظرفیت در این حوزه که با مش��ارکت بخش 
خصوص��ی محقق ش��د، از س��ال ۹۲)۴۳۰ هزار تن( 
ش��روعی دوباره داش��ت و ب��ا راه ان��دازی مدرن ترین 
خط تولید آلومینیوم در کش��ور ) آلومینیوم جنوب(، 

ظرفیت این بخش تا ۷۷۰ هزار تن افزایش یافت.
میزان تولید ش��مش آلومینیوم در ماه آذر امس��ال 
۳۸هزار و ۷۷۴ تن بود که نس��بت به رقم س��ال قبل، 
۵۵درصد افزایش یافت. همچنین، میزان تولید ۹ماهه 
این محصول در امس��ال، ۲۲۵ هزار و ۲۲۲ تن بود که 

نسبت به سال قبل، ۶۶ درصد رشد نشان می دهد.

اشتغال ۳۲ بانوی 
 فیروزه ای با حمایت 

فولاد خراسان
فرماندار شهرس��تان فیروزه گفت: توانمندس��ازی 
جوامع ش��هری و روس��تایی، توس��عه مشاغل خانگی 
و کم��ک به راه اندازی کارگاه ه��ای کوچک در زمینه 
ایجاد اش��تغال پایدار از برنامه های مهم در شهرستان 

فیروزه است.
به گزارش ایس��نا، ابوالفضل حکیم پور در بازدید از 
کارگاه دوخت لباس های مجتمع فولاد در شهرستان 
فی��روزه افزود: اجرای طرح مهارت آموزی تا اش��تغال 
ب��ا همکاری مرکز آموزش فن��ی و حرفه ای خواهران 
و ش��رکت تعاونی زنان، یکی از برنامه های محوری در 
این شهرس��تان اس��ت که در طرح مشارکتی با فولاد 

خراسان، به پایداری و تثبیت این طرح کمک شد.
وی خاطر نشان کرد: در سال گذشته تاکنون حدود 
۲۰ میلیارد تومان تسهیات اشتغالزایی به متقاضیان 

این طرح ها نیز تخصیص یافته است.
مدی��ر رواب��ط عموم��ی مجتمع ف��ولاد نیز ضمن 
اب��راز خرس��ندی از اج��رای موف��ق ط��رح مه��ارت 
آموزی تا اش��تغال در شهرس��تان فیروزه اظهار کرد: 
فولاد خراس��ان به عنوان یک ابر بن��گاه اقتصادی در 
منطقه، در راس��تای تحقق رونق اقتصادی، به عنوان 
معین اقتص��ادی، فرهنگی و اجتماعی، تاش دارد تا 
سهمی جدی در توانمند سازی، اشتغال پایدار، ارتقاء 
استانداردها و نش��اط اجتماعی شهروندان فیروزه ای 

بر عهده گیرد.
بقراط عنوان کرد: درحال حاضر در چهارچوب طرح 
الگوی مثلث اقتصادی ۳۲ نفر از بانوان شرکت تعاونی 
زن��ان فیروزه، با حمایت ف��ولاد در طی تفاهمنامه ای 
جهت دوخت لباس های کار صنعتی مش��غول به کار 
شده اند که امیدواریم با تداوم این همکاری بتوانیم به 
ایجاد اشتغال پایدار و راه اندازی کارگاه های خانگی در 

شهرستان فیروزه کمک نماییم.
وی بیان کرد: فضای تعامل و همکاری بین ارگان های 
مختلف در شهرس��تان فیروزه و پیگیری های مجدانه 
در حوزه های مختلف شهرس��تان باعث شده تا زمینه 
توانمندس��ازی جوامع شهری و روس��تایی با سرعت 
بالایی در فیروزه فراهم شود که این امر نوید روزهای 
بس��یار خوبی در زمینه اش��تغال در این شهرستان را 

می دهد که اکنون اولویت اول جامعه است.

روی�خط�خبر
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قیم��ت ط��ا در معام��ات روز دوش��نبه ب��ازار جهان��ی 
تحت تاثی��ر کاه��ش ارزش دلار و امیدواری س��رمایه گذاران به 
 تصویب بس��ته محرک مالی جدی��د در آمری��کا اندکی افزایش 

یافت.
به گزارش ایس��نا، بهای هر اونس طا برای تحویل فوری با ۰.۱ 
درصد افزایش، به ۱۸۵۴ دلار و ۹۵ سنت رسید. در بازار معامات 
آت��ی آمریکا، هر اونس طا با ۰.۱ درص��د کاهش، به ۱۸۵۴ دلار 

و ۳۰ سنت رسید.
دولت ج��و بایدن، رییس جمه��ور آمریکا در تماس��ی که روز 

یکشنبه داش��ت تاش کرد نگرانی های جمهوریخواهان درباره 
گران بودن بیش از حد بسته کمک کرونایی ۱.۹ تریلیون دلاری 
را رفع کند. لاچان شاو، مدیر تحقیقات کالا در بانک ملی استرالیا 
در این باره اظهار کرد: ما ش��اهد عامت س��وال بزرگتری درباره 
تصویب بس��ته کمک کرونایی بایدن هستیم. جمهوری خواهان 
با بخش هایی از این بس��ته ش��روع به مخالفت کرده اند. بنابراین 
س��والاتی درباره سرعت و زمان تصویب این بسته ایجاد می شود. 
مشکاتی که باعث تاخیر در واکسیناسیون کووید-۱۹ در آمریکا 
ش��ده هم وضعیت را بغرنج تر کرده اس��ت. دلار در معامات روز 

دوشنبه در برابر رقیبان اش ۰.۱درصد کاهش یافت و طا را برای 
خری��داران غیرآمریکایی ارزان تر ک��رد. طا که پناهگاه مطمئن 
دارایی در برابر تورم ش��مرده می شود احتمالا از اقدامات محرک 
مالی که برای پش��تیبانی از احیای اقتصادی اجرا می شود، سود 

می برد. 
همچنی��ن عام��ل دیگری ک��ه از قیمت طا پش��تیبانی کرد، 
افزایش آمار جهانی مبتایان به کووید-۱۹ به بیش از ۹۸میلیون 
نفر بود. بر اس��اس گزارش رویترز، سرمایه گذاران اکنون منتظر 
نشس��ت سیاس��ت پولی 2روزه بانک مرکزی آمریکا هستند. به 

گفته نیکاس فراپل، مدیرکل جهانی شرکت ای بی سی بولیون، 
بان��ک مرکزی آمریکا احتمالا به روند فعل��ی ادامه داده و منتظر 
آمار بیش��تری می شود و با توجه به پیامدهای کوتاه مدت مقابله 
با کووید-۱۹ در آمریکا، فرض را بر شکنندگی اقتصاد می گیرد. 
در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره برای تحویل فوری 
با ۰.۷ درصد افزایش، به 2۵ دلار و ۵۸ س��نت رس��ید. هر اونس 
پاتی��ن برای تحویل فوری با ۰.۱ درص��د افزایش، ۱۰۹۹دلار و 
۶۱ سنت معامله شد. هر اونس پالادیم برای تحویل فوری با ۰.۱ 

درصد افزایش، به 2۳۵۴دلار و ۴۷ سنت رسید.

افزایش جزئی قیمت طلا با تضعیف دلار

تحول در استخراج
شهریارخادمی

مترجم

فناوری Drone طیف وسیعی از کاربردهای 
اس��تخراج، اکتش��اف، نقش��ه برداری ت��ا حفظ 
ایمن��ی و افزایش امنیت را نش��ان داده اس��ت. 
ای��ن هواپیماهای بدون سرنش��ین )پهپادها( به 
سنسورها و دوربین های مختلفی مجهز هستند. 
هواپیمای بدون سرنش��ین )پهپاد( برای حل 
انواع مشکات برای کاربران نظامی و غیرنظامی 
اس��تفاده می شود. در س��ال های اخیر محبوبیت 
هواپیماه��ای بدون سرنش��ین در صنعت معدن 
بس��یار زیاد شده اس��ت، به طوری که نظرسنجی 
می ده��د  نش��ان   2۰۱۹  GlobalData’s
2۶درصد از معدن کارها در فناوری هواپیماهای 
بدون سرنشین س��رمایه گذاری قابل توجه انجام 
داده ان��د، روزگار مع��دن در ترجم��ه اختصاصی 
نگاهی انداخته اس��ت به پیش��رفت این فناوری 
و روند اثرگذاری هواپیماهای بدون سرنش��ین بر 

صنعت و معدن را بررسی کرده است. 
کوچک سازی سنسورها �

تولیدکنندگان هواپیماهای بدون سرنشین در 
حال کار بر روی مقیاس بندی فناوری پهپادها، 
برای تحویل ظرفیت حمل و اس��تقامت بیش��تر 
و از طرف دیگ��ر برای ارائ��ه هواپیماهای بدون 
سرنشین کوچک و کم هزینه برای نظارت بیشتر 
هستند. کوچک سازی سنسورها به کاهش اندازه 
و وزن کلی هواپیماهای بدون سرنشین و کاهش 

نیاز به انرژی کمک می کند.

تراشه های پردازنده مهم ترین بخش  �
هواپیما

ریزپردازنده ه��ا به عن��وان مهم تری��ن بخ��ش 
ش��ناخته  سرنش��ین  ب��دون  هواپیماه��ای 
می ش��وند که بس��تری را ب��رای نرم افزارها برای 
کنت��رل و ارتباط��ات فراه��م می کنن��د ک��ه با 
سنس��ورهای جلوگی��ری از برخ��ورد ب��ا موانع، 
 دوربین های ب��ا وضوح بالا و سنس��ورهای دیگر 

ادغام می شود. 
پیش��رفت در س��اخت این فن��اوری منجر به 
تولید تراش��ه های کوچک تر ب��ا عملکرد بالاتر و 
هزینه کمتر می شود، که به نوبه خود به کاهش 
هزینه ساخت هواپیماهای بدون سرنشین کمک 

می کند.
فناوری سه بعدی �

هواپیماهای بدون سرنشین به طور فزآینده ای 
با سنسورهای بهبود یافته، دوربین های باکیفیت 
بالا و الگوریتم های رایانه ای ادغام می ش��وند که 
می توانند تصاویر را به تصاویر س��ه بعدی تبدیل 
کنند.پهپاد ها دریافت تصویر را برای شرکت های 

معدنی، تسهیل کرده اند.
 )UAV( ای��ن پرنده ه��ای ب��دون سرنش��ین
معم��ولا دوربین ه��ای س��بک وزن��ی را حم��ل 
می کنند که قادر به گرفتن عکس های با کیفیت 
بالا هس��تند. برخاف هواپیماهای سرنشین دار، 
پهپاده��ا انعطاف بیش��تری را ارائ��ه می دهند و 

هزینه کلی آنها معمولا کمتر است. 
تصاویر گرفته شده، با استفاده از نرم افزارهای 
دقی��ق،  اس��کن  تولی��د  فتوگرامت��ری جه��ت 

اندازه گی��ری حج��م یا مدل س��طح، پ��ردازش 
می شوند. فتومدلر برای سیستم های هواپیمایی 
ب��دون سرنش��ین، تصاویر را ب��ه توصیف دقیق 
س��ه بعدی تبدی��ل می کن��د و این ب��رای طیف 
گس��ترده ای از کاربرده��ا ش��امل اندازه گی��ری 
نقش��ه برداری  و  مع��ادن  بازس��ازی   ذخای��ر، 

مناسب است.
هوش مصنوعی �

هوش مصنوعی این امکان را برای هواپیماهای 
بدون سرنش��ین فراهم می کند ت��ا توانایی های 
پیچی��ده ای مانن��د پرواز مس��تقل و شناس��ایی 
 و جلوگی��ری از برخ��ورد ب��ا موان��ع را فراه��م 

کند.
� AR بهبود قابلیت های فناوری های

 ،AR ب��ا بهب��ود قابلیت ه��ای فناوری ه��ای
سازندگان هواپیماهای بدون سرنشین این امکان 
را یافتند که برای افزایش تجربه کاربر و کارآیی 

بیش��تر اس��تفاده از فن��اوری هواپیماهای بدون 
سرنش��ین، از قابلی��ت AR در محصولات خود 

استفاده کنند.
آژانس فضای��ی اروپا )ESA( از یک ش��رکت 
نوپای فرانس��وی، Sysveo، برای ادغام فناوری 
ویدیوی��ی  جریان ه��ای  در   AR ساخته ش��ده 
 ی��ک هواپیم��ای ب��دون سرنش��ین پش��تیبانی

کرده است.
فناوری ضد برخورد �

درحالی که به علت مقیاس به نس��بت کوچک 
هواپیماه��ای بدون سرنش��ین تج��اری امروزه 
خط��ر کمی در زمان س��قوط هواپیماهای بدون 
سرنش��ین وجود دارد، اما اس��تفاده گس��ترده از 
فن��اوری هواپیماهای بدون سرنش��ین این نیاز 
را ایج��اد می کن��د تا اطمینان حاصل ش��ود که 
می ت��وان آنها را در مکان ه��ای عمومی با خیال 

راحت اداره کرد.

پیشرفت در فناوری باتری �
اکث��ر هواپیماهای ب��دون سرنش��ین امروزی 
توس��ط باتری های لیتیوم پلیمر )LiPo( تغذیه 
می ش��وند، که به عنوان ان��رژی کافی برای انجام 
پروازهای استاندارد شناخته می شود. با این حال، 
تقاضای روزافزون ب��رای زمان پرواز طولانی تر و 
ظرفیت حمل بیشتر، تولیدکنندگان هواپیماهای 
بدون سرنشین را به جس��ت وجوی فناوری های 
جایگزین مانند سلول های هیدروژن، محلول های 
مجه��ز ب��ه بنزی��ن، باتری ه��ای خورش��یدی، 
محلول ه��ای ترکیب��ی گاز-ب��رق و محلول های 
لیزری سوق می دهد. با گسترده تر شدن استفاده 
 UTM از فن��اوری پهپاده��ا، نیاز به سیس��تم
خودمختار، که می تواند ایمنی، امنیت و کنترل 
هواپیماهای بدون سرنش��ین را در فضای هوای 
 کم ارتفاع تضمین کند، رشد چشمگیری خواهد 

داشت.

فولاد چین به دنبال کاهش 
تولید گازهای گلخانه ای

انجم��ن آه��ن و فولاد چی��ن در حال توس��عه 
برنامه هایی ب��رای کاهش تولید گازهای گلخانه ای 

در صنعت فولاد این کشور است.
به گزارش ایراس��ین، در زمینه تعهد چین برای 
تحقق پروژه فولاد سبز و کاهش تولید آلاینده های 
زیس��ت محیطی، انجمن آهن و فولاد چین در حال 
توس��عه برنامه های��ی برای کاه��ش تولید گازهای 

گلخانه ای در صنعت فولاد این کشور است.
ای��ن انجمن، کمیت��ه جدیدی را ب��رای هدایت 
تاش های��ی با ه��دف برنامه ریزی کاهش انتش��ار 
کربن، تحقیق و توسعه تکنیک های کاهش انتشار 
کربن و تنظیم سیاس��ت های تنظیم کاهش انتشار 

کربن ایجاد کرده است.
همچنین گروهی از متخصص��ان نیز از کارهای 
کمیته تحت پوشش سیاست ها، فنون و امور مالی 

پشتیبانی خواهد کرد.
یادآور می ش��ود کنفرانس مرکزی کار اقتصادی 
در دس��امبر س��ال 2۰2۰ در پکن تأکید کرد که 
تحقق کم کردن انتش��ار کربن و کاس��تن ازپیک 
انتش��ار دی اکس��یدکربن 2 هدف مهم در توسعه 

آینده چین است.
چین متعهد ش��د که قبل از سال 2۰۳۰ میزان 
انتش��ار دی اکس��یدکربن را کاهش داده و قبل از 

سال 2۰۶۰ میزان انتشار آن را به صفر برساند.
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بزرگ ترین دس��تاورد بیس��ت و پنجمین نمایش��گاه 
بین المللی نفت، بنام لوله گستر اسفراین ثبت شد.

پس از ماه ها مذاکرات فش��رده بین شرکت لوله گستر 
اسفراین و پیمانکاران شرکت ملی نفت ایران، بخشی از 
سفارشات گروه پیمانکاران، در طول یک جلسه رسمی 
و در حاشیه بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی با محوریت حمایت از ساخت 

داخل، تبدیل به قرارداد شد.
روز یکشنبه 5 بهمن ماه، با حضور نمایندگان شرکت 

مل��ی نف��ت، 4 قرارداد ب��ه ارزش ح��دودی 20میلیون 
ی��ورو جه��ت تامین ح��دود 15 هزار ت��ن لوله فولادی 
 بدون درز توس��ط شرکت لوله گستر اس��فراین به امضا 

رسید.
مازیار زند، مدیرعامل این ش��رکت پس از مراس��م در 
در مصاحبه با خبرنگاران گفت: ش��رکت ملی نفت طبق 
دس��تور وزیر محترم نفت، زنگن��ه در زمینه حمایت از 
تولید داخلی، حمایت شایان ذکری از شرکت لوله گستر 
و س��ایر تولیدکنندگان ملزومات صنایع نفت داشته که 

قابل تقدیر اس��ت و ان ش��الله با ادامه دار بودن این روند 
مثبت حمایت از تولیدات داخل، ش��اهد تحقق بیش از 
پیش جهش تولید و پیشرفت اقتصادی-صنعتی کشور 

خواهیم بود.
زند خاطرنش��ان کرد: لوله گستر اس��فراین به عنوان 
نخستین و تنها تولیدکننده لوله های فولادی بدون درز 
جداری و جریانی سایزهای ۶ تا 1۶اینچ در کشور، تمام 
ت��وان خود را برای تامین به موقع نیازهای صنعت نفت، 

بکار خواهد گرفت.

مدی��ر یک ش��رکت دانش بنی��ان در اصفهان گف��ت: فولاد 
مبارکه در سال های اخیر با حمایت حداکثری از شرکت های 
دانش بنیان در زمینه بومی س��ازی و ساخت تجهیزات و مواد 

اولیه در کشور اقدام کرده است.
رسول میدان جو در گفت وگو با ایراسین با اشاره به حمایت 
ش��رکت فولاد مبارکه از ش��رکت های دانش بنیان در راستای 
بومی س��ازی محص��ولات تولی��دی اظهار کرد: ش��رکت های 
دانش بنی��ان همواره با ه��دف رفع نیازه��ای فناورانه صنعت 

فولاد کشور کوشیده اند.
وی افزود: این شرکت ها با توجه به ساختار، چارت سازمانی 
و تش��کیلاتی انعطاف پذیر هس��تند و در زمینه رفع مس��ائل 

صنعت فولاد و بومی سازی تجهیزات وارداتی اقدام می کنند.
مدیرعامل ش��رکت مهندس��ی تحقیقاتی راف��ع اصفهان با 

بیان اینکه ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در س��ال های اخیر 
ب��ا حمایت حداکثری از ش��رکت های دانش بنی��ان در زمینه 
بومی س��ازی و س��اخت تجهیزات و مواد اولیه در کشور اقدام 
کرده است، گفت: پروژه های متعدد فناورانه با همکاری واحد 

تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه اصفهان به ثمر رسیده 
اس��ت که می توان به اجرای پ��روژه کاهش آلودگی صوتی در 

نورد دو قفسه ای شرکت فولاد مبارکه اشاره کرد.
پ�روژه�کاه�ش�آلودگ�ی�صوتی�در�ن�ورد�دو���

قفسه�ای�
وی اف��زود: در پ��روژه کاه��ش آلودگ��ی صوت��ی در نورد 
2قفس��ه ای ش��رکت فولاد مبارکه سعی ش��ده تا با توجه به 
مطالعات انجام ش��ده و تهیه نقش��ه صوتی کارگاه مولدهای 
تراز بالای صدای کارگاه شناس��ایی و جهت کنترل تراز بالای 
ص��دای کارگاه خدمات مربوطه انجام گیرد که ش��امل حذف 
مولدهای صدا در کارگاه و تعویض نازل های جاروب امولش��ن 

با سیستم ایر نایف شد.
وی به دیگر پروژه فناوری توس��ط این شرکت دانش بنیان 

با ف��ولاد مبارکه اصفهان پرداخت و گف��ت: طراحی و اجرای 
پروژه اصلاح مبدلهای حرارتی در تانک امولشن کارگاه نورد 2 
قفسه ای مجتمع فولاد مبارکه و افزایش دمای تانک امولشن 

وراندمان تولید در کارگاه انجام گرفت.
پوشش�نانو�بر�روی�تختال�در�نورد�گرم��

میدان جو ارائه و اجرای طرح تحقیقاتی استفاده از پوشش 
نانو بر روی تختال درنورد گرم و کاهش ۷0 درصدی تشکیل 
بوس��ته در نورد گ��رم فولاد مبارکه را از دیگر دس��تاوردهای 
همکاری 2 ش��رکت اعلام کرد و اف��زود: فعالیت و تولید ورق 
کورتس مورد اس��تفاده درلاینرهای نورد دوقفس��ه ای درحال 
تکمیل اس��ت که این فرآیند با تولیدانبوه می تواند به ساخت 
خطوط تولید و رآکتورها و خط تولید مواد ش��یمیایی منجر 

شود.

دستاورد�بزرگ�لوله�گستر�اسفراین�در�نمایشگاه�نفت

بومی�سازی�فولاد�مبارکه�با�اعتماد�به�دانش�بنیان�ها

سهمناچیزمرندازدرآمدصنایعمعدنی

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن خراس��ان رضوی 
گفت: فرس��ودگی ماش��ین آلات در حوزه معدن مهم ترین 
چالش این بخش است که هزینه تولید را در حوزه فرآوری 

و صنایع معدنی افزایش داده است.
حبیب الله ترش��یزیان در گفت وگو ب��ا ایرنا افزود: با وجود 
ذخایر قابل توجه معدنی در کشور، فرسودگی ماشین آلات 
در این بخش باعث ش��ده است معدنکاران ایرانی در شرایط 

ناعادلانه با معدنکاران جهانی رقابت کنند.
وی ادامه داد: امس��ال و همزمان با ش��یوع کرونا، تامین 
ماشین آلات بخش معدن به دلیل مشکلات ارزی، ارتباطات 

جهانی و بوروکراس��ی اداری در کشور با مشکل مواجه شده 
است.

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن خراس��ان رضوی 
گف��ت: مدتی بود که به دلیل مش��کلاتی در تخصیص ارز، 
ورود ماش��ین آلات بخش معدن به کش��ور ممنوع شده بود 
اما به تازگی ورود ماش��ین آلات به کش��ور آزاد شده و خانه 
معدن نیز در شتاب بخشی به این حوزه فعالیت های خوبی 

انجام داده است.
وی اظهار امیدواری کرد با گشایش های ارزی و تخصیص 
بودجه لازم، بوروکراسی اداری کاهش یابد زیرا یک معدنکار 

نمی توان��د فعالی��ت خود را در معدن تعطی��ل کند و ۶ ماه 
منتظر بماند تا یکس��ری ماش��ین آلات از خارج کشور وارد 

شود.
ترشیزیان افزود: س��ازمان نظام مهندسی معدن خراسان 
رض��وی از 3 ه��زار و 400 عضو برخوردار اس��ت که از این 
تعداد هزار نفر پروانه اشتغال دارند به این معنا که ۹ درصد 
از جامعه مهندسان معدن کشور در خراسان رضوی شاغل 
هستند. وی تعداد مسئولان فنی مستقر در معادن خراسان 
رض��وی را 400 نفر ذکر و بیان کرد: رکود فعلی در صنعت 
س��اختمان باعث تعطیلی بخش��ی از معادن استان به ویژه 

حوزه معادن ش��ن و ماسه، سنگ لاشه و مصالح ساختمانی 
شده و مسئولان فنی آن را بیکار کرده است. رئیس سازمان 
نظام مهندسی معدن خراسان رضوی ادامه داد: این سازمان 
با همکاری سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در حال 
شناس��ایی معادن فاقد مس��ئول فنی در استان است تا این 
نقیصه اصلاح ش��ود. تعداد پروانه بهره برداری معدنی معتبر 
در خراس��ان رض��وی ۹14 فق��ره با ذخی��ره 2.۷۷ میلیارد 
تن و اس��تخراج اس��می 3۹.۶ میلیون تن با سرمایه گذاری 
10۹ه��زار و ۷2 میلیارد ریال و اش��تغالزایی برای 10 هزار 

و 33۶نفر است.

فرسودگی ماشین آلات مهم ترین چالش معدن 

گروه معدن

پرداخت سهم شهرستان مرند از یک درصد 
درآمده��ای صنای��ع معدن��ی در آبادانی این 

شهرستان عدد قابل قبولی نیست .
به گ��زارش تس��نیم، طبق تبص��ره 5 ماده 
43قان��ون شش��م توس��عه باید مع��ادن فعال 
در مرن��د یک درص��د از درآمده��ای خود را 
ب��ه عمران و آبادانی این شهرس��تان پرداخت 
کنند. مردم می پرس��ند آیا تاکنون معادنی که 
در مرند فعالیت دارند س��هم خود را پرداخت 

کرده اند؟
یک��ی از بزرگ تری��ن مع��ادن، معدن خاک 
چینی اس��ت که در این شهر فعالیت دارد اما 
درآمد س��الانه معدن خاک چینی مرند چقدر 
اس��ت تا مش��خص ش��ود که یک درصد از آن 
مبلغ را به عنوان بودجه برای عمران و آبادانی 

مرند مد نظر قرار داد. 
راس��تی مس��ئولان بلند مرتبه شهرس��تان 
مرند از جمل��ه فرماندار، رئیس ام��ور مالیاتی 
شهرستان، مسئول اداره صنعت و معدن مرند 

از درآمد سالیانه معدن ها خبر دارند؟ 
م��ردم امیدوار هس��تند معصومه پاش��ایی، 
نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس ش��ورای 
اس��لامی نیز درباره تبص��ره 5 ماده 43 قانون 
ششم توسعه در مورد معادن در حال اکتشاف 
مرند ورود کند تا حق مردم مرند احقاق شود.
مسعود شکرانی، معاون برنامه ریزی و توسعه 

فرماندار شهرس��تان ویژه مرند در گفت وگو با 
تس��نیم گفت: برابر ماده 3۹ قانون مالیات بر 
ارزش اف��زوده تمامی مالیات ه��ای واریزی از 
خزان��ه داری کل در قالب اعتبارات دهیاری ها 
و شهرداری ها به شهرستان مرجع عودت داده 

می شود.
وی گفت: در این زمینه در س��ال ۹۷ مبلغ 
1۶ میلیارد و 200 میلیون تومان و در س��ال 
۹۸، 2۸ میلیارد و 500 میلیون تومان مالیات 
بر ارزش افزوده واریزی از سوی شرکت صنایع 
خ��اک چینی ای��ران به حس��اب دهیاری ها و 
شهرداری های این شهرستان واریز شده است.
مع��اون برنامه ری��زی و توس��عه فرمان��دار 
شهرس��تان مرن��د ب��ا اش��اره ب��ه کمک یک 
میلیاردی ش��رکت صنایع خاک چینی عنوان 
ک��رد: مبلغ 200میلی��ون توم��ان بابت تهیه 
بس��ته های بهداش��تی )الکل و ماسک و...( که 
بین مردم شهرستان و ادارات شهرستان توزیع 
ش��ده اس��ت همچنین ۶00 میلیون تومان به 
تامین بسته های معیشتی طرح کمک مومنانه 
مساعدت ش��ده که با همکاری کمیته امداد، 
سپاه و س��تاد برگزاری نماز جمعه شهرستان 
بیش��تر در بین مردم روس��تاهای دور افتاده 

شهرستان توزیع شده است.
شکرانی ادامه داد: مبلغ 200 میلیون تومان 
نیز برای تهیه دستگاه اکسیژن ساز بیمارستان 

آیت الله کوه کمری مرند هزینه شده است.
مع��اون برنامه ری��زی و توس��عه فرمانداری 

شهرس��تان مرند در ادامه تصریح کرد: حقوق 
دولت��ی، ع��وارض و مالیات ه��ای واحده��ای 
معدنی و صنایع معدنی توس��ط س��ازمان های 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و ام��ور مالیاتی 
دریاف��ت و پ��س از واری��ز به خزان��ه مطابق 
قان��ون در امور مربوط به شهرس��تان در قالب 
اعتبارات دهیاری ها و شهرداری ها که از محل 
همین منابع اس��ت و به حس��اب دهیاری ها و 
شهرداری های شهرستان واریز می شود هزینه 
شده است. وی خاطرنشان کرد: صنایع خاک 
چینی ایران علاوه بر پرداخت عوارض و حقوق 
دولت��ی و قانونی به حس��اب های مربوطه، در 
زمینه حمایت از توس��عه شهرستان اقداماتی 

را انجام داده است. 
شکرانی افزود: حقوق، دستمزد و مالیات های 
مربوطه پرسنل شرکت و پیمانکاران از طریق 
بانک ه��ای شهرس��تان پرداخ��ت می ش��ود و 
حس��اب اصلی س��هام ش��رکت صنایع خاک 
چینی ایران نزد بانک ملی ش��عبه مرند افتتاح 
شده و تمامی واریزی های سهامداران شرکت 
در ب��ورس اوراق بهادار از ای��ن طریق صورت 
می گیرد. به گفته وی این رفتار شرکت صنایع 
خ��اک چینی ایران باع��ث افزایش اعتبارات و 
منابع داخلی بانک های شهرس��تان شده و در 
زمینه ارائه تس��هیلات ب��ه واحدهای تولیدی، 
اش��خاص حقوق��ی و ش��هروندان عزیز نقش 

موثری ایفا می کند. 
معاون فرماندار ویژه مرند تاکید کرد: پروژه 

جدید کارخانه بلوک و پنل س��بک گازی که 
ب��ا حمایت فرمانداری و دس��تگاه های اجرایی 
شهرس��تان در حال ساخت بوده و اوایل سال 
آینده به بهره برداری خواهد رس��ید که حدود 
200 نفر اش��تغال مس��تقیم خواهد داشت و 
تحول عظیمی در امر صنایع تبدیلی و تکمیلی 
معدن و جلوگیری از خام  فروشی مواد معدنی 
خواهد داشت، که تکمیل پروژه مستمرا توسط 
فرمانداری و دستگاه های اجرایی مربوطه رصد 
ش��ده و موانع پیش رو مرتفع می شود. وی در 
بخش دیگری با در پاس��خ به س��والی درباره 
خبر انتقال اعتبارات س��هم مرند به س��راب و 
مراغ��ه گفت: از میزان کل افراد معرفی ش��ده 
به بانک ها از بابت خس��ارت سیل به تعداد ۶1 
نفر به مبل��غ 3 میلیارد و 535 میلیون تومان 
2فقره مجموعا به مبلغ 150 میلیون تومان به 
عل��ت عدم مراجعه متقاضی��ان به بانک ها این 
اتفاق رخ داده که موضوع تحت پیگیری است 
و تا پایان سال نیز فرصت جذب منابع ازسایر 

محل ها وجود دارد. 
شکرانی خاطرنشان کرد: جای بسی تعجب 
اس��ت که نیمه پر لیوان اعتبارات که در جلسه 
گزارش ش��د، در خبرها منعکس نشود اینکه 
از مح��ل اعتبارات تبص��ره 1۶ کمیته امداد با 
حمایت مس��تقیم فرمانداری، پیگیری کمیته 
امداد، همکاری و تعامل تمامی بانک های عامل 
شهرستان حدود 2میلیارد تومان مازاد بر سقف 
اعتبارات شهرس��تان مرن��د از محل اعتبارات 

سایر شهرس��تان ها جذب شده که در مقایسه 
 ب��ا اعتبارات منتقل ش��ده، بی��ش از 13 برابر 

است.
 وی همچنین با تشریح آمار اعتبارات جذب 
ش��ده از مناب��ع مختلف در امس��ال ابراز کرد: 
کمیته امداد 10 میلیارد و 25 میلیون تومان، 
بهزیس��تی 4 میلی��ارد و ۷30 میلیون تومان، 
تس��هیلات س��امانه س��یتا )جهاد کشاورزی( 
11میلی��ارد و 5۷۸ میلیون تومان، مش��اغل 
خانگی 200 میلیون تومان از جمله آنهاست.  
ش��کرانی اظهار کرد: با توجه به اینکه بیش��تر 
اعتبارات بانکی در نیم  س��ال دوم س��ال ابلاغ 
شده انتظار می رود ضمن جذب 100 درصدی 
اعتب��ارات تخصیصی شهرس��تان از اعتبارات 
ش��ناور نیز جذب شد. به گفته وی شهرستان 
مرند از نظر رتبه جذب اعتبارات در استان در 
رتبه های نخس��تین قرار گرفته  و در سال ۹۸ 
شهرستان مرند در بحث فعال سازی واحدهای 
راکد رتبه دوم اس��تانی را کس��ب کرده است. 
آس��یب معادن به بخش کش��اورزی، بهداشت 
و زیرس��اخت های عمران��ی به وی��ژه جاده ها 
انکارناپذی��ر ب��وده و هرگون��ه فعالیت معدنی 
در هر جایی آسیب زاس��ت ک��ه باید با وصول 
عوارض یک درصد معادن ، خسارت این معادن 

جبران شود.
ناگفته پیداس��ت که قانون وصول یک درصد 
عوارض فروش معادن و صنایع معدنی حیاتی 

بوده و باید اجرایی شود.

صادرات سیمان قشم با 
دستور دادستان ممنوع شد

دادس��تان عمومی و انقلاب شهرس��تان قشم از 
ممنوعیت س��یمان تولیدی این جزیره به خارج از 

کشور خبر داد.
رض��ا صفایی در گفت وگو با تس��نیم اظهار کرد: 
براس��اس وصول گزارشات متعدد در زمینه کمبود 
سیمان تولیدی در این شهرستان و توزیع نامناسب 
این محصول، دس��تور توقف صادرات سیمان قشم 

صادر شد.
وی ادام��ه داد: از اداره صنع��ت، معدن و  تجارت 
شهرستان قشم و همچنین اداره کل صنعت، معدن 
وتجارت س��ازمان منطقه آزاد خواسته شده است 
از صدور مجوز صادرات س��یمان تولیدی قش��م به 

خارج از کشور، خودداری کنند.
دادس��تان عمومی و انقلاب شهرس��تان قش��م 
تصریح کرد: مدیران شرکت سیمان هم موظفند تا 
۷2 س��اعت آینده، دلایل کمبود و توزیع نامناسب 
محصولات تولیدی خود را به دس��تگاه قضا اعلام 

نمایند.
وی تاکید کرد: صادرات س��یمان قشم به خارج 
از کشور به دلیل توزیع نامناسب این محصول و با 
توجه به درخواست متقاضیان برای خرید سیمان 
و  مص��رف آن در حوزه عمرانی و ساخت وس��از در 
جزیره، براس��اس دس��تورالعمل نظارت و پیگیری 
حقوق عامه که از سوی ریاست محترم قوه قضاییه 

صادر شده است، ممنوع شد.
صفایی گفت: امیدوارم مدیران ش��رکت سیمان 
با برنامه ریزی دقیق، در کنار تامین میزان مصرف 
داخلی س��یمان ب��رای حوزه های ساخت وس��از و 
عمرانی جزیره، همانند گذشته تولیدات شان را به 

خارج از کشور هم صادر کنند. 

یکی از کارخانه های سیمان 
البرز به چرخه تولید بازگشت

اس��تاندار البرز گفت: یکی از کارخانه های تولید 
سیمان استان به چرخه تولید بازگشت.

به گ��زارش مهر، عزی��زالله ش��هبازی در بازدید 
از ی��ک کارخانه س��یمان که ب��ا همراهی حدادی 
نماین��ده مردم س��اوجبلاغ، نظرآب��اد و طالقان در 
مجلس صورت گرف��ت، اظهار کرد: این واحد جزو 
نخس��تین کارخانه های سیمان در کشور محسوب 

می شود.
وی بیان کرد: این کارخانه س��یمان در یک ماه 
اخیر به دلیل مش��کلاتی که در زمینه تأمین گاز و 
برق داشت، به مدت 2 هفته تعطیل شد و کارکنان 

خود را به مرخصی اجباری فرستاد.
اس��تاندار الب��رز تصریح کرد: جای خرس��ندی 
دارد ک��ه این مجموعه با همت متخصصان داخلی 
می تواند روزانه بیش از 1۶ هزار تن س��یمان تولید 

شود.
وی متذکر شد: در هماهنگی های صورت گرفته 
در 2 هفته اخیر مشکلات برق و گاز مجموعه رفع 
شد و جمعه گذشته کارخانه دوباره راه اندازی شد 

و اکنون روزانه ۸ هزار تن سیمان تولید می شود.

 جریمه
  ۲ کارخانه شن و ماسه

 در کهگیلویه و بویراحمد
مدیرکل تعزیرات حکومتی کهگیلویه و بویراحمد 
از جریمه س��نگین 2 کارخانه شن و ماسه به علت 

گرانفروشی در گچساران و باشت خبر داد.
به گ��زارش ایس��نا، براتعلی صالحی اف��زود: در 
بررسی کارشناسان مشخص شد که این واحدهای 
شن و ماس��ه، تولیدی خود را به نرخ های بالاتر از 
نرخ مصوب به مردم عرضه می کنند و گرانفروشی 

آنها محرز است.
وی تصریح کرد: میزان محکومیت این واحدها، 
سه میلیارد و هشتصد و دوازده میلیون ریال بوده 
است و رای آنها صادر و محکوم به پرداخت شدند.
مدیرکل تعزیرات حکومتی کهگیلویه و بویراحمد 
اظهار کرد: متخلفین در صورت ادامه تخلف منتظر 
لغو پروانه کارخانه خود باشند و افراد سالمی که به 

فکر مردم هستند جایگزین می شود.
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ریشه یابی آشفتگی در بازار فولاد
نائب رییس انجمن نوردکاران در گفت وگو با »روزگار معدن« تشریح کرد

نقشه راه توسعه و توانمندسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران، در قالب یک برنامه چهارس��اله از س��ال ۱۳۹۷ تا 
س��ال ۱۴۰۰، در س��ال ۹۷ ابلاغ ش��د. تدوین نقشه راه 
معادن بر پایه شناس��ایی ظرفیت ها و مزیت های معادن 
و صنایع معدنی کش��ور و چش��م انداز بازارهای جهانی و 
همچنین براساس نگاه راهبردی و کلان به جایگاه معادن 
و صنای��ع معدن��ی در اقتصاد ملی انجام ش��د. بر همین 
اساس برای هر یک از سازمان ها در اجرای این نقشه راه 
از جمله معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
ایمیدرو و سازمان زمین شناس��ی وظایفی تعیین شد تا 
منطبق بر آن سیاس��ت های نقشه راه معادن را عملیاتی 
کنند.  اجرای نقش��ه راه معدن دارای ۷۲ سیاست است 
که از این میان آنها، اجرای ۱۳ سیاست بر عهده سازمان 
زمین شناسی گذاشته ش��د. البته اجرای این اقدامات به 
شکل جاری در سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
در ح��ال انجام ب��ود. یکی از بندهای مهم نقش��ه راه در 
حوزه فعالیت س��ازمان زمین شناسی، تامین منابع مالی 
این س��ازمان اس��ت. طبق این بند در شرایطی که منابع 
مالی برای انجام سیاست های نقشه راه در اختیار سازمان 
زمین شناسی قرار گیرد، این سازمان موظف به انجام آن 
اس��ت. به همین منظور براساس منابعی بیش از منابعی 
که از س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت معین شده 
بود، در اختیار ما قرار گرفت و توانستیم برنامه های خود 

را پیاده و اجرا کنیم. 
این س��ازمان با توجه به اینکه در زمینه زمین شناسی 
و اکتش��افات مواد معدن��ی فعالیت دارد، تع��داد زیادی 
پهنه و مناطق امیدبخش در اختیار داش��ت که نسبت به 
آزادس��ازی آنها اقدامات لازم انجام شد. پروانه اکتشاف و 
گواهی کش��ف سازمان زمین شناسی نیز از طریق مزایده 
به بخش خصوصی واگذار ش��د و توانست زمینه فعالیت 
بیش��تر بخ��ش خصوص��ی را فراهم کند. یک��ی دیگر از 
اقدامات ما که از وظایف حاکمیتی به شمار می رود، تهیه 
نقشه های زمین شناس��ی یا نقشه های ژئوشیمی و... بود، 

از طریق مناقصه در اختیار بخش خصوصی قرار گرفت.
همچنی��ن به منظ��ور بروزرس��انی اطلاع��ات جوانان 
آم��اده  به کار، این س��ازمان در حد توان خ��ود اقدام به 
برگزاری کارگاه ها و دوره  های آموزش��ی، سخنرانی های 
علمی و تخصصی کرده اس��ت.  سازمان زمین شناسی در 
زمینه شناس��ایی منابع آب��ی غیرمتعارف مناطق معدنی 
نی��ز فعالیت های قابل توجهی داش��ته اس��ت. منظور از 
آب  های غیرمتعارف،  آب کارس��ت اس��ت که غیر از آب 
رودخانه ها و جاهای دیگر تامین می ش��ود. کارست ها در 
واق��ع حفره های��ی در خلل و فرج زمین هس��تند که در 
داخل سنگ های کربناتی شکل می گیرند و هنگامی که 
بارندگی اتفاق می افت��د، این آب ها در داخل زمین و در 
منافذ کوچک تا بزرگ جذب ش��ده و مانند مخزن عمل 
می کنند. از آب های کارس��ت در بس��یاری از کشورهای 
پیش��رو به عنوان منبعی برای تأمین آب شُ��رب استفاده 
می ش��ود. در کش��ور ما و در برخی ش��هرها مانند شیراز 
برای تامین بخش��ی از آب شُرب از آب کارستی استفاده 
می شود که از قدیم نیز وجود داشته است. براساس نقشه 
راه، س��ازمان زمین شناسی مکلف ش��د منبع جدید آبی 
ب��ه غیر از آب شُ��رب برای اس��تفاده در صنعت و معدن 
بیاب��د و آب های غیرمتعارف را کش��ف کن��د. در همین 
راستا س��ازمان زمین شناسی این کار را به شکل استانی 
در خراس��ان جنوبی، سیستان و بلوچستان، کرمان و یزد 

انجام داد و نقشه  آب های کارستی را تدوین کرد.
 در شناس��ایی آب های غیرمتعارف براساس اولویت و 
اس��تان به اس��تان و منطقه به منطقه حرکت می کنیم، 
ضمن اینکه ش��اید در همه مناطق کش��ور به عنوان مثال 
استان های پر باران نیازی به شناسایی این منابع نباشد. 
از این رو، تمرکز ما روی استان های کم باران و همچنین 

دارای منابع آبی محدود، پررنگ تر است. 
در نهایت، براس��اس نقش��ه راه قرار بود تمامی مراحل 
شناسایی و پی جویی ازسوی سازمان زمین  شناسی انجام 
ش��ود. هدف از واگذاری اقدامات شناسایی و پی جویی به 
س��ازمان زمین شناسی، جلوگیری از دوباره کاری و تکرار 
کارها ازسوی سازمان ها و نهاد ها بود. متأسفانه این اتفاق 
نیفتاد و ما می بینیم که بس��یاری از سازمان ها به موازات 
ما این کار را انج��ام می دهند، هرچند در این زمینه نیز 
سازمان زمین شناسی حساسیتی روی این موضوع ندارد 
ام��ا بارها از س��ازمان ها و نهاد هایی که کار شناس��ایی و 
پی جوی��ی را انجام می دهند، درخواس��ت کرده ایم، یک 
نس��خه از اس��ناد خود را در پایگاه علوم زمین بارگذاری 
کنند. کلام پایانی اینکه، تمامی اطلاعات تولیدی ازسوی 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی در پایگاه 
داده ه��ای علوم زمین ق��رار می گیرد و هم��ه می توانند 

به طور رایگان از آن استفاده کنند. 

یادداشت

علیرضاشهیدی
رئیسسازمانزمینشناسی
واکتشافاتمعدنی

س�الجاریازسویرهبرمعظمانقلابباعنوان�
جه�شتولیدنامگذاریش�د.آیااینهدفدرس�ال
ج�اریودرب�ارهحلقهه�ایانتهاییزنجی�رهفولاد

محققخواهدشد؟
ف��ولاد، فلزی اس��تراتژیک و پرکارب��رد در زندگی مردم 
به ش��مار م��ی رود. کارب��رد این فل��ز زمینه ایج��اد صنایع 
پایین دستی فولادی را در کشور ما فراهم کرده است. ابتدا 
مواد اولیه مورد نیاز برای تولید محصولات فولادی از طریق 
واردات تامین می ش��د اما در ادامه صنایع بالادس��تی این 
صنع��ت بر پایه بهره گی��ری از ظرفیت های معدنی و انرژی 

احداث و توسعه یافتند.
با این وجود، درحال حاضر فعالیت صنایع پایین دس��تی 
ف��ولاد رونق چندانی ندارند؛ بنابراین نباید به تحقق ش��عار 
مطرح ش��ده از س��وی رهبر معظم انقلاب مبنی بر جهش 
تولید امید داشته باشیم. این روند منفی در شرایطی است 
که سیاست گذاران و دولتمردان به طور مرتب از رشد تولید 
و اقدامات حمایت گرانه س��خن می گوین��د.  درحال حاضر 
تولید در صنایع لوله و پروفیل در مقایس��ه با سال گذشته، 
حدود ۵۳ درصد کاهش داش��ته اس��ت. تولید محصولات 
نوردی نیز کاهش��ی بوده و نیمی از ظرفی��ت این واحدها 
ب��رآورد می ش��ود. از انجاکه فرصت چندانی تا پایان س��ال 
جاری باقی نمانده و تغییری در سیاس��ت های متولیان امر 
نیز مش��اهده نمی شود، نباید به تغییر شرایط و بهبود روند 
تولید امیدوار بود. افت تولید در مجموعه های پایین دستی 
که اغلب هم در اختیار فعالان بخش خصوص هس��تند، به 
منزله در خطر افتادن تولید و به دنبال آن خطر از بین رفتن 
موقعیت های ش��غلی متعدد در کشور خواهد بود؛ بنابراین 
این گونه مسائل باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرند و 

حتی در اولویت فعالیت های سیاست گذاران باشند. 
بهنظرش�ما،چهچالشهاییزمین�هافتتولید�

واحده�ایفولادیصنایعپاییندس�تیراازابتدای
سالجاریتاکنونفراهمکردهاست؟

بازار فولاد از ماه های پایانی س��ال گذش��ته با نابسامانی 
روبه رو بوده اس��ت. این التهابات در س��ال جاری نیز تداوم 
داش��ت و در ادامه ش��اهد غوغا و فرافکنی از س��وی برخی 
فعالان صنایع بالادس��تی بودیم که مانع بازگش��ت آرامش 
به بازار فولاد ش��د. در این میان، جلس��ات متعددی میان 
فعالان صنایع پایین دستی فولاد و سیاست گذاران با هدف 
تامین مواد اولیه مورد نیاز آنها برگزار شد که نه تنها نتیجه 
مثبتی به دنبال نداشت، بلکه فعالان این صنعت را از مسیر 
تولید خود دور کرد. گویی متولیان امر تنها به دنبال سرگرم 
ک��ردن ما هس��تند. در چنین ش��رایطی، التهاب��ات بازار و 
بی ثباتی حاکم بر اقتصاد کشور بر چالش های فعالان صنایع 
فولادی بیش از پیش افزود.  براس��اس آمار منتشرش��ده از 
سوی مراجع رسمی میزان تولید شمش فولاد کشور در ۹ 
ماهه نخس��ت س��ال جاری برابر ۲۳ میلیون و ۲۶ هزار تن 
بود که نسبت به ۲۰ میلیون و ۴۶۸ هزار تن عملکرد دوره 
مشابه س��ال ۹۸ افزایش ۱۲ درصدی دارد. تولیدکنندگان 
شمش در مسیر تولید خود از مزیت های بسیاری همچون 
مواد اولیه و سوخت ارزان بهره مند هستند. همین مزیت ها 
نیز زمینه توس��عه و رشد تولید این مجموعه ها را در طول 
سال های گذشته فراهم کرده است. اما این صنایع با وجود 
بهره من��دی از حمایت های دولتی محصولات تولیدی خود 
را بس��یار کمتر از نیاز صنایع کش��ور در بازار داخلی عرضه 
می کنن��د. در چنین وضعیتی، عرض��ه قطره چکانی زمینه 
رش��د قابل توجه قیم��ت این محص��ولات را فراهم می کند 
ت��ا جایی ک��ه در دوره هایی قیمت ش��مش ف��ولاد در بازار 
داخل��ی از قیمت صادراتی آن نیز پیش��ی می گیرد. بدون 
تردید تولید محصول نهایی در چنین موقعیتی دیگر صرفه 
اقتصادی ندارد و شاهد افت تولید و متضرر شدن واحدهای 

فولادی پایین دس��تی خواهیم ب��ود. با وجود تمام 
موارد یادش��ده، فعالان صنایع بالادستی فولاد به 
هیچ عنوان حاضر به همکاری برای تعدیل شرایط 
بازار فولاد نیس��تند و حتی به بهانه قیمت گذاری 
دستوری از عرضه کافی محصولات خود در بورس 
کالا س��ر باز می زنند. این اقدام زمینه رشد رقابت 

برای خرید مواد اولیه و افزایش غیر قابل قبول قیمت نهایی 
را فراهم می کند. 

سیاس�تتعیینقیمتپایهبرایفروشفولادو�
محص�ولاتفولادیرادرب�ورسکالاچطورارزیابی

میکنید؟
چن��دی پیش وزیر صنعت، معدن و تج��ارت با توجه به 
افزای��ش قیمت پایه فروش ش��مش فولاد عرضه ش��ده در 
معام��لات بورس کالا و همچنی��ن تقاضای قابل توجه برای 
این محصول، دستور کاهش قیمت پایه فولاد تا ۷۰ درصد 
قیم��ت صادرات��ی س��ی آی اس را صادر ک��رد. مصوبه وزیر 
صنعت، مع��دن و تجارت با موجی گس��ترده از اعتراضات 
واحدهای ذوب همراه ش��د و درنهایت نی��ز این واحدها با 
رایزنی و لابی های گس��ترده از اجرای این مصوبه س��ر باز 
زدند.  این درحالی اس��ت که عرضه و حتی فروش شمش 
فولاد با قیمت ۷۰ درصد نرخ این محصول در س��ی آی اس 
بدین معنی اس��ت که این تولیدکنندگان همچنان س��ود 
۱۳۰ درصدی را از آن خود می کنند، آن هم در ش��رایطی 
که تولیدکنندگان صنایع پایین دس��تی محصولات خود را 
با س��ود ۹ تا ۱۲ درصدی به فروش می رس��انند.  متاسفانه 
فولادس��ازان در طول سال های گذشته از چنان سودآوری 
برخوردار بوده اند که اکنون دیگر حاضر نیستند محصولات 
خود را حتی با ۱۰ درصد س��ود پایین تر به فروش برسانند 
یا اولویت خ��ود را به تامین نیاز داخل��ی اختصاص دهند. 
به نظ��ر من، برخی بازیگ��ران اقتصادی با غوغ��ا و التهاب 
زمین��ه مرعوب ک��ردن سیاس��ت گذاران دولت��ی را فراهم 
و سیاس��ت های مطلوب خود را در زنجی��ره فولاد اجرایی 
می کنن��د؛ بدین ترتیب منافع این فعالان صنعتی از س��وی 
دولتم��ردان نی��ز حمایت می ش��ود. در چنین ش��رایطی، 
واحدهایی که در س��نوات قبل تولیدکنن��ده واقعی بودند 
با مش��کل تامین م��واد اولیه روبه رو ش��دند.  توجه به این 
نکته ضروری به نظر می رس��د که تعیی��ن قیمت پایه برای 
فروش یک محصول در بورس کالا به معنی دستوری کردن 
قیمت ها نیس��ت. تعیین قیمت پایه ب��ا هدف جلوگیری از 
گران فروش��ی فولاد در بازار داخلی اجرایی می شود. رقابتی 
برای خرید محصول شکل می گیرد و عموما قیمت عرضه و 
فروش یکسان نخواهد بود. اما گویی برخی تولیدکنندگان 
بالادستی و حامیان آنها کلیدواژه  قیمت گذاری دستوری را 
برای پیش��برد اهداف خود مناس��ب یافته اند. این کلیدواژه 
زمینه مرعوب کردن افراد غیرمتخصص را فراهم می کند با 
همین سیاس��ت نیز تاکنون موفق بوده اند؛ یعنی مانع سرو 

سامان دادن به بازار فولاد شده اند.
دولتوسیاستگذارانحوزهفولادچهاقداماتی�

راب�رایتنظیموکنت�رلبازارف�روشاینمحصول
میتواننداجراییکنند؟

بخش قابل توجهی از ش��رایط نابسامان بازار فولاد را باید 
ناشی از ناکارآمدی دولت دانست. کما اینکه طی هفته های 
قبل ش��اهد بودیم که دولتمردان مان��ع اقدامات اصلاحی 
وزیر صنع��ت، معدن و تج��ارت در زنجیره فولاد ش��دند؛ 
یعن��ی قدرت اجرایی را از وی گرفته ان��د. بنابراین دولت و 
سیاست های اتخاذ شده از سوی آن را باید یکی از مقصران 

اصلی این آشفته بازار دانست.
طی هفته های اخیر بیش از ۹۰ درصد عرضه های شمش 
و میلگ��رد در ب��ورس کالا خریدار نداش��ت و معامله انجام 
نشد. قیمت های غیرمنطقی و بالا موجب شده عرضه فولاد 

در بورس کالا مشتری نداشته باشد. گویی عرضه 
محصول در بورس کالا تنها با هدف کس��ب مجوز 
صادراتی انجام می ش��ود. در چنین شرایطی این 
گم��ان می رود که قیمت ها را به قدری بالا تعیین 
کرده ان��د که خری��داری برای آن یافت نش��ود و 

بتوانند محصول خود را صادر کنند. 
صادرات مش��مول معافیت مالیاتی می ش��ود. در چنین 
شرایطی، تولیدکنندگان شمش ترجیح می دهند محصول 
خود را در بازار بین المللی به فروش برس��انند و ضمن بهره 
جس��تن از معافی��ت مالیاتی، س��ودآوری خ��ود را افزایش 
دهن��د؛ بنابراین ب��ا راهکارهای گوناگ��ون و جلب حمایت 
سیاس��ت گذاران در این مس��یر گام بر می دارند. کما اینکه 
ش��اهدیم با وجود افت صادرات در اغلب حلقه های زنجیره 
فولاد، فروش ش��مش در بازار جهانی در یک روند صعودی 

قرار دارد. 
بهعقیدهبسیاریازفعالانزنجیرهفولاد،کاهش�

قیمتشمشزمینهقاچاقآنرافراهممیکند.نظر
شمادراینبارهچیست؟

م��واردی که ب��ا هدف ممانع��ت از ارزان ک��ردن قیمت 
فروش ش��مش مطرح می شود مبنا و اساس منطقی ندارد. 
قاچ��اق کالای��ی حجیم همچون ف��ولاد به این آس��انی از 
مبادی غیررس��می امکان پذیر نیس��ت. اگر امکان قاچاق از 
مبادی رس��می وجود دارد که متولیان امر باید نس��بت به 
آن پاس��خگو باش��ند.  درواقع این دست توجیهات با هدف 
تداوم ش��رایط موجود و بهره جس��تن عده ای خاص از آن 
مطرح می ش��ود. قیم��ت پایه میلگ��رد در معاملات بورس 
کالا براس��اس نرخ فروش ش��مش تعیین می ش��ود. هفته 
گذش��ته قیمت پایه میلگرد در ب��ورس کالا برابر ۱۴۲۵۰ 
تومان به ازای هر کیلو با احتس��اب مالیات ارزش افزوده بود. 
ام��ا همین محصول در بازار آزاد ب��ا قیمت ۱۲۶۵۰ تومان 
)با احتس��اب مالی��ات ارزش افزوده( خریدار نداش��ت. حال 
سیاس��ت گذاران پاس��خ دهند که قیمت ف��روش فولاد در 
بورس کالا دس��توری اس��ت یا در بازار آزاد؟گران فروشی 
در معاملات ش��مش ش��مش نیز به همین ترتیب است و 
زمینه رش��د قیمت محصولات ف��ولادی را فراهم می کند. 
کما اینکه ش��اهدیم ب��رای ۳ هفته متوالی ش��مش فولاد 
عرضه ش��ده در ب��ورس کالا خریدار ندارد.  ب��ا این وجود، 
ای��ن اخبار تحت تاثیر غوغاس��الاری فعالان ای��ن صنایع و 
افرادی که از این ش��رایط منتفع می ش��وند کاملا معکوس 
منتش��ر می ش��ود. درواقع با کلیدواژه هایی مانند قاچاق و 
 قیمت گ��ذاری دس��توری مانع اصلاح عملک��رد در زنجیره 

فولاد می شوند. 
ص�ادراتمحص�ولاتف�ولادیدرس�الیجاری�

چگونهبود؟
ص��ادرات از اهمیت وی��ژه ای برای ت��داوم تولید صنایع 
پایین دس��تی برخ��وردار اس��ت، چراک��ه ظرفی��ت صنایع 
پایین دستی بیش از نیاز و سرانه مصرف فولاد کشور برآورد 
می ش��ود. به ویژه که اغلب پروژه های ساخت وساز در طول 
س��ال های گذشته تحت تاثیر ش��رایط رکود اقتصادی قرار 
گرفته و محدود ش��ده اند. در همین حال، بس��یاری از این 
صنایع با هدف بهره گیری از ظرفیت های صادراتی ش��کل 

گرفته اند.
با ای��ن وجود، آماره��ا حکای��ت از آن دارد که صادرات 
محصولات نهایی فولادی در س��ال جاری به شدت کاهش 
داشته اس��ت. صادرات به برنامه ای بلندمدت نیاز دارد. اما 
بی ثبات��ی اقتصادی و نبود برنامه ای منظم برای تامین مواد 
اولی��ه زمینه کاهش ص��ادرات محص��ولات نهایی فولادی 
را فراه��م ک��رده اس��ت. در واق��ع تولیدکنن��دگان صنایع 
پایین دس��تی از رون��د تامین م��واد اولیه م��ورد نیاز خود 
مطمئن نیس��تند و نمی توانند برای ص��ادرات برنامه ریزی 

کنند. چالش یادشده ضربات غیرقابل جبرانی را به عملکرد 
صادراتی فعالان صنعتی وارد می کند، چراکه بازار صادراتی 
به این آسانی ها باز نمی شود، بنابراین از متولیان امر انتظار 

می رود نسبت به آن حساس باشند.
باتوجهبهش�رایطموجود،روندتولیددرصنایع�

پاییندستیفولادرادرسالآیندهچطورپیشبینی
میکنید؟

چنانچ��ه ای��ن روال ادامه یابد س��ود در دلال��ی خواهد 
بود، ن��ه تولید. در واقع در چنین فضای��ی تولید و فعالیت 
صنعت��ی با صرفه اقتصادی همراه نیس��ت. متاس��فانه طی 
ماه های گذش��ته ش��اهد بودیم که فولادس��ازان )ذوبی ها( 
با همکاری بورس تلاش کرده اند تا با قیمت س��ازی س��ود 
قابل توجه��ی را از آن خود کنن��د. در همین حال به بهانه 
تداوم منفعت س��هامداران خرد خود، مانع بازگش��ت ثبات 
و آرام��ش به این بازار می ش��وند.  در ادامه نوس��انات بازار 
سهام و سود غیرمنطقی که از این بازار طی یک بازه زمانی 
خاص ایجاد ش��د، روند متعادل تولید را به شدت تحت تاثیر 
قرار داده اس��ت. در چنین ش��رایطی همه نیروی های کار 
نی��ز بخ��ش قابل توجهی از انرژی خ��ود را معطوف به بازار 
س��رمایه و س��رمایه گذاری در آن کرده اند. بازار سرمایه در 
طی ماه های گذش��ته با حباب سنگینی روبه رو شده است. 
این حباب علاوه بر چالش های یادش��ده حتی زمینه جذب 
تولیدکنن��دگان را به خود جلب کرده اس��ت. درواقع تولید 
ج��ای خود را ب��ه دلالی می دهد. حال با توجه به ش��رایط 
موجود و مدیریت گسس��ته ای که ب��ر روند فعالیت صنایع 

حاکم است، نباید به بهبود شرایط امید داشت. 
راهح�لبازگش�تثب�اتبهب�ازارف�ولادراچه�

میدانید؟
چالش اساس��ی تولید در کشور ما وابس��ته شدن آن به 
نرخ ارز اس��ت. تا زمانی که قیمت ارز مش��خص نشود، هیچ 
تولیدکنن��ده ای ام��کان خرید مواد اولیه ندارد. منش��أ این 

چالش نیز به عملکرد دولت باز می گردد. 
نرخ فروش محصولات ف��ولادی در بورس کالا به قیمت 
فروش ای��ن محص��ولات در بازارهای جهان��ی و نرخ دلار 
وابس��ته شده است. این سیاست اشتباه است، چراکه فولاد 
بر مبن��ای ظرفیت های داخل��ی تولید می ش��ود و ارزبری 
بسیار محدودی دارد؛ در نتیجه سیاست موردبحث درست 
به نظر نمی رس��د. به علاوه آنکه باید خاطرنشان کرد که کار 
به همینج��ا خاتمه نمی یابد؛ یعنی این روند دلاریزه کردن 
ش��مش در سایر حلقه های زنجیره نیز ادامه می یابد و تاثیر 

خود را بر زندگی مردم نیز می گذارد.
به اعتقاد من، اگر کالایی براس��اس ظرفیت های کش��ور 
و ب��ر پای��ه بهره گی��ری از مناب��ع داخلی تولید می ش��ود، 
نبای��د قیمت آن را ب��ه ارز خارجی گره زد. این سیاس��ت 
ب��ه منزل��ه ف��روش ارزان مناب��ع داخل��ی ب��ه طرف های 
خارج��ی اس��ت.  در چنین ش��رایطی ظرفیت های داخلی 
زمینه س��ودآوری واحدهای ذوب را فراهم می کند. س��ود 
ای��ن واحده��ا نصیب ع��ده ای مح��دود می ش��ود. هرچند 
همواره صحبت از عده ای س��هامدار خرد می ش��ود اما این 
سهامداران س��ود محدودی از این زنجیره می برند. به علاوه 
 آنکه در نهایت رش��د قیمت ها، زندگی خ��ود آنها را متاثر 

می کند. 
باید ب��ه اقتصاد داخل��ی و پول ملی احت��رام بگذاریم تا 
چالش های موجود برطرف شود. بررسی روند عرضه شمش 
فولاد در بورس کالا براس��اس ۸۰ درص��د نرخ قیمت این 
محص��ول در منطقه س��ی آی اس و همچنی��ن ارز نیمایی 
حکای��ت از آن دارد که قیمت ها به قدری بالا هس��تند که 
خریداری برای آن وجود ندارد؛ بنابراین شایس��ته است که 
قیمت تمام شده تولید جایگزین فرمول فعلی قیمت گذاری 

فولاد شود. 

گفت و گو

 سیاست گذاری 
برای توسعه معادن

مرضیهاحقاقی
خبرنگار

صنعت فولاد از جایگاهی ویژه در کش��ور ما برخوردار اس��ت. این صنعت 
براس��اس ظرفیت  منابع غنی معدنی و انرژی در کشور احداث شده و توسعه 
یافته اس��ت. با این وجود، درحال حاضر چالش های بسیاری در مسیر فعالیت 
صنایع پایین دس��تی فولاد کشور وجود دارد که روند تولید را در این صنایع 
تحت تاثی��ر قرار داده، تاجایی که ش��اهد افت تولید در این صنایع هس��تیم. 

در همی��ن حال، از صادرات این محصولات نیز در ماه های گذش��ته کاس��ته 
ش��ده اس��ت؛ بنابراین باید اقرار کرد که روند فعالیت این صنایع در ش��رایط 
نامساعدی است و باید چاره ای اساسی برای آن اندیشیده شود. برای بررسی 
ش��رایط حاکم بر صنایع پایین دس��تی فولاد و شناخت دقیق چالش های آن 
با س��یدعلی محمد ابویی مهری��زی، نایب رئیس انجمن ن��وردکاران فولادی 

گفت وگو کرده ایم. 
ابوی��ی در گفت وگو با »روزگار معدن« وابس��ته بودن ن��رخ فولاد به ارز و 
قیمت ه��ای جهانی را بزرگ تری��ن چالش حاکم بر این زنجیره دانس��ت که 

زمینه التهاب در بازار فولاد را فراهم کرده است. بر همین اساس نیز معاملات 
ش��مش با قیمت پایه ۸۰ درصد نرخ س��ی آی اس طی ۳ هفته گذش��ته در 
بورس کالا خریداری نداش��ته اس��ت. درواقع به اعتق��اد نایب رئیس انجمن 
نوردکاران، راه حل وزیر مبنی بر کاهش قیمت فولاد تا ۷۰ درصد نرخ فروش 
این محصول در منطقه س��ی آی اس درس��ت بود، هرچند تحت تاثیر غوغای 
فولادسازان اجرایی نشد. وی در ادامه راه حل درست برای تنظیم بازار فولاد 
را تعیین قیمت پایه ش��مش براساس هزینه تمام شده این محصول دانست و 

تاکید کرد: بدین ترتیب آرامش به بازار فولاد باز می گردد. 
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 بورس
صدرنشین بازارها 

اثر تخریبی دخالت ها در بازارسرمایه 

بورس را به نااهلان نسپاریملزوم استقلال نهاد سیاست گذار بازار سرمایه

گروه معدن

نگاه کلی به بازدهی بازارها نش��ان می دهد بازارهای 
مس��کن، ارز، س��که و س��رمایه به ترتی��ب ۱۴۳، ۵۷، 

۹۸ و ۶۴۲ درص��د ب��ه ط��ور میانگی��ن س��الانه )از 
تابس��تان ۹۷ تا پاییز ۹۹( رش��د کرده اند، در این میان 
 بیش��ترین رش��د با اختلاف بالا مربوط به بازار سرمایه 

است.

مدیرعامل کارگزاری امین س��هم یکی از ریس��ک های 
موج��ود در بازارس��رمایه را دخالت ه��ای برخ��ی نهادها 
و داش��تن نگاه امنیتی به بازار س��رمایه دانس��ت و افزود: 
هرچقدر فعالان برای داش��تن عملک��رد مطلوب، آزادی 
بیش��تری داشته باش��ند با رش��د و تعالی در بازار رو به رو 
خواهی��م بود؛ اگر بخش خصوصی نی��ز بتواند برای تولید 
خود از بازارسرمایه تامین مالی انجام دهد، کمک شایانی 
به بهبود اقتصادی می شود. امیر سیدی در گفت وگو با سنا 
اظهار کرد: کاهش نرخ دلار ارتباط زیادی با گشایش های 
احتمال��ی در حوزه اقتص��اد و رفع تحریم ه��ا دارد؛ البته 
باید در نظر داش��ته باش��یم که همیشه در نرخ تبدیل ارز، 
سیاست های بانک مرکزی حرف نخست را می زند. براین 
اساس، شاید بهتر باشد این موضوع بر اساس شرایط فعلی، 
در مس��یر افزایش تولید و صادرات و بهبود ش��اخص های 
اقتصادی کش��ور استفاده شود. سیدی در بررسی شرایط 
ن��رخ ارز، اضافه کرد: به نظر من بهترین حالت این اس��ت 
که نرخ ارز در قیمت های کنونی تثبیت ش��ود و اگر فشار 

رکودی و بهبود ش��رایط تورمی ایجاد شد، بانک مرکزی 
سیاس��ت گذاری خود را بر تعدیل نرخ س��ود به نفع تولید 
کش��ور بگذارد و نرخ ارز را تثبیت کند تا از تولید داخلی و 
صادرات حمایت شود، سهامی که نرخ آنها جا مانده است 

به سمت آزادسازی پیش رود و سوبسیدها حذف شود.
افزایش نرخ ارز پیش بینی نمی شود �

وی تصریح کرد: به دلیل انتخابات پیش رو ممکن است 
نرخ ارز دستخوش اقتصاد سیاس��ی قرار بگیرد. هرچند، 
همانطور که در بالا اش��اره ش��د با وجود ق��رار گرفتن در 
ش��رایط ریزش��ی ارز، بازهم فرمان اصل��ی در این بازار در 
دس��ت بانک مرکزی قرار دارد؛ اما با تمام این ش��رایط به 
نظر نمی رسد که در میان مدت با افزایش قابل توجهی در 
نرخ ارز مواجه باشیم. سیدی در خصوص صنایع تاثیرگذار 
بر بازارس��رمایه بیان کرد: به طور معمول با موج مثبتی از 
اس��فند ماه تا خرداد ماه در بازارس��رمایه مواجه هستیم؛ 
به نظر من بس��یاری از ش��رکت ها تحت تاثیر تحریم ها، 
قیمت های فروش مناسب داخلی یا خارجی، سود بسیار 

خوبی به خصوص در صنایع فلزی، پتروشیمی و پالایشی 
ساخته اند. با توجه به اینکه این صنایع، صنعت های بزرگ 
بازار هس��تند وتاثیر زیادی بر کل بازارس��رمایه خواهند 

داشت. 
این کارش��ناس بازارسرمایه ادامه داد: البته از مردادماه 
با اصلاح شدیدی در قیمت ها مواجه بودیم، براین اساس 
به نظر می رسد که بسیاری از شرکت ها جای زیادی برای 
کاهش بیشتر نرخ نداشته باش��ند. بنابراین می توان یک 
رون��د صعودی را برخ��ی از صنایع پیش بین��ی کرد. ولی 
به طور قطع انتظار ما مانند ۶ماهه نخس��ت امس��ال برای 

بازارسرمایه در سال آینده نخواهد بود.
گامی بزرگ  �

مدیرعامل کارگزاری امین سهم افزود: در سال گذشته، 
ش��اهد انقلابی در بازارس��رمایه بودیم که ناشی از حضور 
خیل عظیمی از مردم در این بازار بود. این موضوع شرایط 
بازار را بسیار تغییر کرد و می توان گفت بازارسرمایه کشور 
ی��ک گام بزرگ، مردمی تر ش��د.   س��یدی در پیش بینی 

بازار در س��ال آینده مط��رح کرد: بازارس��رمایه می تواند 
در س��ال آینده ش��رایط خوبی داش��ته باشد، به خصوص 
اگر سیاس��ت گذاران فض��ای قیمت گذاری را ب��ه بازارها 
بس��پارند و دخالت زیادی در این رابطه نداش��ته باش��ند. 
البته در نظر داش��ته باشید بانک مرکزی هم نقش زیادی 
 در رف��ع موانع تولید دارد و از رک��ود در صنایع جلوگیری 
می کند. وی با بررسی گزارش های ۹ ماهه بیان کرد: در این 
گزارش ها، موراد مطلوب با اختلاف فاحش سود نسبت به 
سال گذشته، به طور فراوان وجود دارد و همانطور که اشاره 
شد این روند بر کل بازار اثر مثبت خواهد داشت یا حداقل 
از کاهش بیشتر شاخص های بازار جلوگیری خواهد کرد.  
البته باید در نظر داش��ته باش��یم که در افق ارزشگذاری 
بازار در بلند مدت، چش��م انداز رکود و نیز نرخ سود بانکی 
مولفه های پر تاثیری نسبت به عملکرد شرکت ها هستند. 
ب��ه این معنی که اگر ای��ن ۲ گزینه در کنار عملکرد فعلی 
 شرکت ها، درست تنظیم شود، می تواند تاثیری دو چندان 

داشته باشد. 

یک کارشناس بازار سرمایه با یادآوری اینکه 
بر اس��اس قان��ون ب��ازار اوراق به��ادار، مصوب 
س��ال ۱۳۸۴ مجل��س، یگان��ه نهاد نظ��ارت بر 
اجرای مقررات بازار س��رمایه، س��ازمان بورس 
و اوراق بهادار اس��ت که باید با اس��تقلال عمل 
و راهکاره��ای کارشناس��ی، ب��ازار س��رمایه را 
ساماندهی کند، افزود: این قانون فصل الخطاب 
نظارت و ارکان نظارتی در بازار س��رمایه است، 
اما متأسفانه، مدتی اس��ت، به دلیل دخالت ها، 
موضع گیری ها و س��خنان برخی مقامات خارج 
از بازار س��رمایه، فضای بورس، سیاسی شده و 
دود غلیظ آن به چشم سهامداران و منافع آنان 
م��ی رود و در نهایت، اقتصاد ای��ران در معرض 

تهدیدی جدی قرار می گیرد.
رض��ا عیوض لو ب��ه عصرمالی گف��ت: موضوع 
اس��تقلال نهاد سیاست گذار، موضوعی است که 
در بازاره��ای مالی از اهمی��ت بالایی برخوردار 
اس��ت و همان ط��ور ک��ه نه��ادی مانن��د بانک 
مرک��زی باید مس��تقل از دولت باش��د تا بتواند 
ب��ه مأموریت های قانونی خ��ود عمل کند، همه 
نهاده��ای مال��ی دیگ��ر و از جمله، ب��ورس نیز 
باید اس��تقلال مشابهی داشته باش��ند، وگرنه، 
 زمی��ن گیرش��ده و قادر ب��ه انجام وظایفش��ان

نخواهند بود. 
وی گف��ت: نهاد نظارت��ی در بازار س��رمایه، 
همانند داور مس��ابقه است که دغدغه اصلی اش 
باید نظارت بر اجرای دقیق قانون باش��د و نباید 
از اطراف زمین، دس��تورات و دیدگاه هایی به او 
دیکته ش��ود که مغایر قانون اس��ت زیرا در این 
صورت، مطالبات غیرورزش��ی و حتی سلیقه ای 
بر فضای مس��ابقه حاکم می ش��ود و نظم بازی، 
کاملا، از بین می رود و اگر چنین شود، نه داور، 
بلک��ه مداخله کنن��دگان غیرقانون��ی در داوری 

مقصر هستند.

عیوض  ل��و با تأکی��د بر اینکه در ای��ن قانون، 
ش��ورای ب��ورس و اوراق بهادار به عن��وان نهاد 
ناظ��ر عالیه، معرفی و س��ازمان ب��ورس و اوراق 
بهادار هم به عنوان ب��ازوی مقررات گذار و ناظر 
بر حکم اجرای این مقررات تعیین ش��ده است 
متذکر ش��د: این س��اختار، مصوبه کارشناسی 
ش��ده مجلس اس��ت، بنابراین، هم��ه مقامات 
قوای سه گانه و به خصوص نمایندگان قوه مقننه 
 بای��د ب��ه الزام��ات اجرایی ای��ن قان��ون مهم، 

پایبند باشند.
مدیرعام��ل رتبه بندی پای��ا تصریح کرد: نهاد 
نظارتی بازار س��رمایه، مطابق وظایف س��نگین 
محوله، بای��د تدوین گر و ناظ��ر اجرای قوانین 
و قواعدی باش��د که مشارکت کنندگان در بازار 
سرمایه، احساس کنند این بازار، بازاری مناسب 
ب��رای رقاب��ت آزاد و منصفان��ه اس��ت و نهایتاً، 
قیمت ه��ا براس��اس عرضه و تقاض��ای واقعی و 
به دوراز مداخلات غیرقانونی، کش��ف می شود و 
مبنای معام��لات قرار می گیرد. ع��لاوه بر این، 
وقتی قان��ون، نهادی را به  عن��وان ناظر معرفی 
می کن��د، قطع��ا، تخلفات احتمالی نی��ز باید از 
طریق همان ناظر پیگیری ش��ود. در واقع، بازار 
س��رمایه فقط و فقط یک ناظ��ر دارد و آن هم، 

سازمان بورس است. 
این کارشناس بازار سرمایه با تأکید مجدد بر 
نقش استقلال س��ازمان بورس در انجام  وظیفه 
بهینه این نهاد، افزود: س��ازمان بورس باید هم 
وظیف��ه نظارتی مؤثری بر ناش��ران اوراق بهادار 
داش��ته باش��د تا ش��رکت ها، افش��ای اطلاعات 
بهن��گام و دقیقی انجام دهند و هم در معاملات 
بازار، مانع دس��تکاری  ها و معام��لات مبتنی بر 
اطلاعات نهانی را بگیرد و انجام این مأموریت  ها 
ه��م ب��دون احترام هم��ه نهاده��ا و مقامات به 

استقلال سازمان بورس، امکان پذیر نیست.

در صورت تایید خبرهای منتش��ر شده در خصوص نشستن 
فردی غیربورس��ی بر صندلی ریاست سازما ن بورس، می توان 
اینگونه برداشت کرد که کنترل دولتی ها بر بازار سرمایه بیشتر 
و در مقاب��ل متخصصان این ح��وزه از منصب تصمیم گیری و 

نظارت بورس اوراق بهادار دورتر می شوند.
به گزارش تسنیم، از تاسیس و راه اندازی بورس اوراق بهادار 
در ایران بیش از ۵۰ سال می گذرد و طبیعی است که این بازار 
در این سال ها حاشیه ها و فراز و نشیب های زیادی به خود دیده 
باش��د؛ اما گویا این روزها، هم جنس حاشیه ها متفاوت است و 

هم دربرگیری تبعات این حواشی زیادتر و اثرگذارتر.
دلیلش هم مش��خص اس��ت، تعداد زی��ادی از مردم عادی 
جامعه به بورس فراخوانده ش��دند و از آنها خواس��ته ش��د پول 
و س��رمایه خود را به بورس بیاوردند و بعدش هم آواره وعده ها 

روی سهامداران خراب شد.
اما این پایان حواشی بازار سرمایه نیست و بدون شک یکی از 
مواردی که هفته های پایانی قرن حاضر را برای بورس متفاوت 
از س��ال های پیشین کرده، اس��تعفای پیاپی روسای سازمان 
بورس یکی پس از دیگری است؛ از محمد فطانت فرد گرفته تا 

شاپور محمدی و این اواخر هم حسن قالیباف اصل.
این که چرا این افراد به ریاس��ت سازمان بورس اوراق بهادار 
گماشته شدند و چرا رفتند و استعفا دادند، و یا این که محکوم 
به اس��تعفا شدند، جای تامل دارد و قابل بحث است؛ اما در این 
میان نکته قابل توجه این اس��ت ک��ه با رفتن قالیباف اصل چه 
کس��ی قرار است سکاندار س��ازمان بورس اوراق بهاداری شود 
که حالا هم ش��مار قابل توجهی از اقش��ار جامع��ه را در بورس 
می بین��د و هم این که این دس��ته از افراد به دلیل ش��رایط بد 

بورس ناراضی هستند! 
به هر حال الان توپ در زمین وزیر اقتصاد است تا جایگزینی 
برای قالیباف اصل تعیین کند. انتظار فعالان بازار هم این است 
که کس��ی که به جای وی می آید حتما با بازار س��رمایه آش��نا 
ب��وده و س��ابقه ای هم از حضور در بازار س��هام در کارنامه خود 

داشته باشد.
این در ش��رایطی اس��ت که چندی پیش خبری منتشر شد 
مبنی بر اینکه منابع آگاه از انتخاب نامی دور از ذهن در وزارت 

اقتصاد برای انتصاب در این س��مت خبر داده اند؛ فردی است 
که سابقه مدیریتی در بازار سرمایه ندارد و گفته می شود برای 
انتصاب در س��مت ریاست س��ازمان بورس و اوراق بهادار مورد 

تایید حسن روحانی نیز قرار گرفته است.
در صورت تایید این خبر و نشس��تن وی بر صندلی حس��ن 
قالیباف اصل، بدون ش��ک می توان این گونه برداشت کرد که 
کنترل دولتی ها بر بازار س��رمایه بیش از پیش بیشتر می شود 
و در مقاب��ل متخصصان این حوزه از منس��ب تصمیم گیری و 

نظارت بورس اوراق بهادار دورتر خواهند شد.
در این زمین��ه محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیس��یون 
اقتص��ادی ب��ه تازگی ب��ا بیان اینک��ه خبرهای��ی درخصوص 
معرف��ی برخی افراد فاقد صلاحیت لازم و س��ابقه تخصصی به 
عنوان رئیس س��ازمان بورس دریاف��ت کرده ایم، تاکید کرده: 
شورای عالی بورس و وزارت اقتصاد، در قبال معرفی ف�رد واجد 
ش��رایط لازم مسئولیت مس��تقیم دارد. انتخاب هر فردی که 
واجد این ویژگی ها باشد، مورد حمایت مجلس هم خواهد بود، 
اما اگر شورای عالی بورس و وزارت اقتصاد به این موضوع توجه 
نداشته باشند و گزینه مناسبی را برای هدایت بازار سرمایه در 
شرایط حس��اس فعلی انتخاب نکنند، مسئولیت مستقیم این 
انتخاب برعهده ایشان خواهد بود و مجلس هم از ابزار نظارت�ی 
خود در این خصوص اس��تف�اده خواهد ک��رد، چراکه مطمئنا 
چنین انتخاب�ی، به مناف�ع عموم سرمایه گذاران که این روزها 
با حساس��یت بالا، وضعیت و رویدادهای بازار س��رمایه را رصد 

می کنند، صدمه جدی وارد خواهد کرد.
همان گون��ه ک��ه این مقام مس��ئول گفته باید ف��ردی برای 
ریاست سازمان بورس انتخاب شود که دارای سابقه تخصصی 
و اجرای��ی قابل قب��ول در بازار س��رمایه باش��د، از تحصیلات 
تخصص��ی و مرتبط در حوزه بازار س��رمایه برخوردار باش��د، 
جس��ارت در تصمیم گیری و قدرت اجرای��ی بالایی به ویژه در 
ش��رایط کنونی بازار داشت�ه باش��د و در نهایت دارای سلامت 

برای فعالیت در این زمینه باشد.
از این رو بهتر است این روزها به جای تابلوی سازمان بورس 
و اوراق بهادار، بر سر در این سازمان در خیابان ملاصدرا تابلوی 

»بورس را به نااهلان نسپاریم« نصب شود.

 رشد 70 درصدی 
فروش تجمعی »فملی«

شرکت ملی صنایع مس ایران از ابتدای سال مالی تا انتهای دی ماه۹۹ در مجموع 
مبلغ ۳۱۱ هزار و ۹۱۴ میلیارد و ۴۸۱ میلیون ریال فروش داشته است که نسبت به 

فروش شرکت در مدت مشابه سال ۹۸ رشد ۷۰ درصدی داشته است.
به گزارش س��نا، شرکت ملی صنایع مس ایران گزارش عملکرد یک ماهه منتهی 

به ۳۰ دی ماه را منتشر کرد.
میزان فروش ماهیانه ش��رکت ملی صنایع مس ایران در دی ماه امس��ال ۳۲ هزار 
و ۱۹۲ میلیارد و ۴۶۹ میلیون ریال بوده است که نسبت به آذر ماه ۹۹ کاهش ۳۴ 

درصدی داشته است.
مقایس��ه فروش »فملی« در دی ماه ۹۹ با ماه مش��ابه در س��ال ۹۸ نشان می دهد 

میزان فروش شرکت ۱۸ درصد افزایش یافته است.
میزان فروش داخلی این ش��رکت در ماه دی مبلغ ۱۷ هزار و ۶۲ میلیارد و ۵۱۶ 

میلیون ریال بوده است که نسبت به آذر ۹۹ کاهش ۴۱ درصدی داشته است.
بیش��ترین میزان فروش داخلی شرکت ملی صنایع مس ایران در دی ماه امسال، 

کاتد به مبلغ ۱۲ هزار و ۷۱۲ میلیارد و ۷۶ میلیون ریال بوده است.
فروش صادراتی »فملی« در دی ماه امسال مبلغ ۱۵ هزار و ۱۲۹ میلیارد و ۹۵۳ 

میلیون ریال بوده است که نسبت به آذر ۹۹ کاهش ۲۳ درصدی داشته است.
بیشترین میزان فروش صادراتی این شرکت در دی ماه امسال، کنسانتره مس به 

مبلغ ۱۱ هزار و ۱۹۱ میلیارد و ۹۰۹ میلیون ریال بوده است.
شرکت ملی صنایع مس ایران از ابتدای سال مالی تا انتهای دی ماه۹۹ در مجموع 
مبلغ ۳۱۱ هزار و ۹۱۴ میلیارد و ۴۸۱ میلیون ریال فروش داشته است که نسبت به 

فروش شرکت در مدت مشابه سال ۹۸ رشد ۷۰ درصدی داشته است.

»سهگمت« صادرات نداشت
ش��رکت س��یمان هگمتان در دوره یک ماهه منتهی به ۳۰ دی ماه ۱۳۹۹ فروش 

صادراتی نداشته است.
به گزارش سنا، شرکت سیمان هگمتان گزارش عملکرد یک ماهه منتهی به ۳۰ 

دی ماه را منتشر کرد.
میزان فروش ماهیانه ش��رکت س��یمان هگمتان در دی ماه امسال ۲۶۹ میلیارد و 
۵۳۳ میلیون ریال بوده است که نسبت به آذر ماه ۹۹ رشد ۲۱ درصدی داشته است.

مقایسه فروش »سهگمت« در دی ماه ۹۹ با ماه مشابه در سال ۹۸ نشان می دهد 
میزان فروش شرکت ۱۶ درصد افزایش یافته است.

بیشترین میزان فروش داخلی ایت شرکت در دی ماه امسال، سیمان داخلی )فله 
و پاکتی( به مبلغ ۲۵۶ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال بوده است.

شرکت سیمان هگمتان در دی ماه فروش صادراتی نداشته است.
»س��هگمت« از ابتدای س��ال مالی تا انتهای دی ماه۹۹ در مجموع مبلغ ۴ هزار و 
۱۸۶ میلیارد و ۴۱۱ میلیون ریال فروش داش��ته اس��ت که نسبت به فروش شرکت 

در مدت مشابه سال۹۸ رشد ۳۹ درصدی داشته است.

 »سفانو« در فروش تجمعی
 38 درصد رشد داشت

شرکت سیمان فارس نو از ابتدای سال مالی تا انتهای دی ماه۹۹ در مجموع مبلغ 
۲ هزار و ۷۶۸ میلیارد و ۶۵۳ میلیون ریال فروش داشته است که نسبت به فروش 

شرکت در مدت مشابه سال۹۸ رشد ۳۸ درصدی داشته است.
به گزارش س��نا، ش��رکت س��یمان فارس نو گزارش عملکرد یک ماهه منتهی به 

۳۰دی ماه را منتشر کرد.
میزان فروش ماهیانه ش��رکت س��یمان فارس نو در دی ماه امس��ال ۳۳ میلیارد و 
۶۰۳میلیون ریال بوده اس��ت که نس��بت به آذر ماه ۹۹ کاهش ۱۵ درصدی داشته 
است. مقایسه فروش »سفانو« در دی ماه ۹۹ با ماه مشابه در سال ۹۸ نشان می دهد 

میزان فروش شرکت ۳ درصد افزایش یافته است.
میزان فروش داخلی این شرکت در ماه دی مبلغ ۱۳۴ میلیارد و ۳۴۱ میلیون ریال 

بوده است که نسبت به آذر ۹۹ کاهش ۲۲ درصدی داشته است.
بیشترین میزان فروش داخلی شرکت سیمان فارس نو در دی ماه امسال، سیمان 

فله تیپ ۲ داخلی به مبلغ ۷۹ میلیارد و ۲۶۰ میلیون ریال بوده است.
بیشترین میزان فروش صادراتی »سفانو« در دی ماه امسال، سیمان کیسه تیپ 

۲ - صادراتی به مبلغ ۱۹۵ میلیارد و ۵۹۲ میلیون ریال بوده است.

 افزایش 93درصدی
 فروش صادراتی »سدشت« 

فروش صادراتی ش��رکت صنایع س��یمان دشتس��تان در دی ماه امس��ال مبلغ 
۲۲۳میلیارد و ۱۶ میلیون ریال بوده است که نسبت به آذر ۹۹ افزایش ۹۳ درصدی 

داشته است.
به گزارش سنا، شرکت صنایع سیمان دشتستان گزارش عملکرد یک ماهه منتهی 

به ۳۰ دی ماه را منتشر کرد.
می��زان فروش ماهیانه ش��رکت صنایع س��یمان دشتس��تان در دی ماه امس��ال 
۳۵۱میلی��ارد و ۱۵۶ میلی��ون ری��ال بوده اس��ت که نس��بت به آذر ماه ۹۹ رش��د 
۳۷س��درصدی داش��ته است. مقایسه فروش این شرکت در دی ماه ۹۹ با ماه مشابه 

در سال ۹۸ نشان می دهد میزان فروش شرکت ۱۳۵ درصد افزایش یافته است.
می��زان فروش داخلی»سدش��ت« در ماه دی مبل��غ ۱۲۸ میلیارد و ۱۴۰ میلیون 
ریال بوده اس��ت که نس��بت به آذر ۹۹ کاهش ۹ درصدی داش��ته اس��ت. بیشترین 
میزان فروش داخلی ش��رکت صنایع س��یمان دشتستان در دی ماه امسال، سیمان 
فله -داخلی به مبلغ ۷۷ میلیارد و ۳۴۲ میلیون ریال بوده اس��ت. بیش��ترین میزان 
ف��روش صادراتی »سدش��ت« در دی ماه امس��ال، کلینکر صادرات��ی به مبلغ ۲۲۲ 
میلیارد و ۷۵۸ میلیون ریال بوده است. شرکت صنایع سیمان دشتستان از ابتدای 
سال مالی تا انتهای دی ماه۹۹ در مجموع مبلغ ۸۱۲ میلیارد و ۸۴۸ میلیون ریال 
فروش داش��ته اس��ت که نسبت به فروش ش��رکت در مدت مشابه سال۹۸ رشد ۵۶ 

درصدی داشته است.

روی خط خبر
به گزارش س��نا، رشد بازار سهام در این بازه زمانی ۴.۴ برابر 
رشد بازار مسکن، ۱۱.۲ برابر رشد بازار ارز، ۶.۵ برابر رشد بازار 
سکه و ۱۷.۸ برابر رشد تورم نقطه به نقطه رشد کرده است. در 
دو سال گذشته سطح عمومی قیمت ها تا حد قابل ملاحظه ای 
افزایش یافت، تورم نقطه به نقطه که در سال ۱۳۹۶ تا ۷ درصد 
کاهش یافته بود، در س��ال ۱۳۹۷ از ۵۳ درصد هم عبور کرد. 
هرچند در س��ال ۱۳۹۸ روند نزولی نرخ تورم دوباره آغاز ش��د 
اما تورم در س��ال ۱۳۹۹ دوباره به آس��تانه ۵۰ درصد رس��ید. 
افزایش نرخ تورم هرچند در قالب گرانی کالاها و خدمات خود 
را نشان داده است، البته روی دیگر سکه افزایش تورم، افزایش 
نرخ دارایی ها بوده اس��ت.  به عبارتی افزایش س��طح عمومی 
قیمت ها در ۲س��ال گذشته )تابستان ۹۷ تا پاییز ۹۹( در رشد 
قابل توجه بازدهی بازارهایی نظیر مس��کن، ارز، سکه و بورس 

موثر بوده است.
 بازار مسکن �

براس��اس این گزارش، بازار مس��کن در سال های اخیر از دو 
جهت افزایش داش��ته است؛ نخست، کاهش محسوس عرضه 
ی��ا ساخت وس��از و دوم، افزایش هزینه های س��اختمانی، در 
س��ال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ میانگین تعداد پروانه های ساخت 
س��اختمان حدود ۴۰ هزار واحد بود که با توجه به اضافه شدن 
س��الانه حدود ۵۰۰ تا یک میلیون متقاضی مس��کن در بازار 
مسکن، عدد قابل توجهی به شمار نمی آید. البته همه تقاضای 
مس��کن از طریق واحدهای جدید پوش��ش داده نمی شود اما 
با توجه به رش��د هر س��اله تقاض��ا باید روند رو به رش��دی در 
عرضه مس��کن وجود داشته باشد. از سوی دیگر، شاخص نرخ 
نهاده های ساختمانی نیز در همین بازه زمانی )جدیدترین آمار 

منتشر شده( بیش از ۱۲۰ درصد رشد داشته است. به عبارتی، 
هزینه س��اخت مسکن در ۲س��ال گذشته بیش از ۲ برابر شده 
اس��ت. بر این اساس، طبیعی اس��ت که درجا زدن پروانه های 
احداث س��اختمان در کنار افزایش محس��وس ش��اخص نرخ 
نهاده های س��اختمانی، منجر به افزایش نرخ مس��کن ش��ود.

آمارهای رس��می از افزایش نرخ مس��کن نیز نشان می دهد بر 
اثر عوامل مذکور )کمبود عرضه و افزایش ش��اخص نرخ نهاده 
ها( در بازه تابستان ۹۷ تا پاییز ۹۹ نرخ هر متر مربع خانه ۲۸۵ 

درصد افزایش یافته است.
بازار سکه و ارز �

زمانی که نرخ تورم افزایش پیدا می کند، قدرت خرید مردم 
در برابر ارزها کاهش پیدا می کند. به س��خن دیگر، وقتی یک 
س��بد کالایی در ۲ کشور با n تومان خریداری می شود، بعد از 
وقوع تورم در یکی از این کش��ورها، آن کشور برای تهیه همان 
سبد کالایی، بیشتر از n تومان باید هزینه کند. بنابراین قدرت 
خرید پول در کشوری که تورم داشته کاهش می یابد. برهمین 
اس��اس، زمانی که ت��ورم رخ می دهد ارزش پ��ول ملی به طور 
خودکار کاهش پیدا می کند. با این حال، اگر دولت ها با افزایش 
عرضه ارز یا سیاس��ت های دس��توری، مانع تغییر نرخ برابری 
ارزها شوند )یعنی از کاهش ارزش پول داخلی در برابر ارزهای 
خارج��ی جلوگیری کنند( به طور کوتاه مدت عوارض کاهش 
ارزش پول پنهان می ماند، هرچند این سیاست منجر به جهش 
قیمتی در بازه های میان مدت یا بلند مدت خواهد شد. با توجه 
به این توضیحات، افزایش قابل توجه نرخ تورم از سال ۹۷ تا ۹۹ 
موج��ب افزایش نرخ دلار از ح��دود ۱۰ هزار تومان به ۲۵ هزار 
تومان شد؛ البته در سال های ۹۲ تا ۹۶ نیز افزایش تورم وجود 

داشت اما با عرضه گسترده ارز در بازار، نرخ ها پایین نگهداشته 
شده بود. در این شرایط، بروز شوک ارزی مانع پایداری نرخ ها 
ش��د. مطابق بررس��ی صورت گرفته، در بازه ای که تورم قابل 
توجهی وجود داشت )بازه ۱۳۸۶-۱۳۹۱( نرخ ارز تقریبا ثابت 
ماند، دلیل این اتفاق هم عرضه بالای ارز )سرکوب قیمتی( در 
بازار بود، در سال های ۱۳۸۲ و ۱۳۹۲ که نرخ ارز در بازار تقریبا 
به طور آزاد تعیین می شد، ش��اهد کمترین مداخلات دولتی 
)ارزپاشی( بوده ایم. با توجه به اینکه نرخ سکه بهار آزادی متاثر 
از نرخ طلای جهانی است و برای تبدیل نرخ جهانی به ریال، از 
نرخ دلار استفاده می شود، می توان گفت تغییر نرخ دلار تاثیر 
مستقیمی بر تغییر نرخ سکه می گذارد. از این رو می بینیم در 
۲سال اخیر )تابس��تان ۹۷ تا پاییز ۹۹(، نرخ سکه از ۵میلیون 

تومان به مرز ۱۱.۸ میلیون تومان افزایش پیدا کرد. 
بازار سرمایه �

در بین بازارهای مورد بررسی، بازار سرمایه با اختلاف بسیار 
بالایی بیش��ترین بازدهی را داشته اس��ت. ارزش بازار طی این 
دو س��ال )تابس��تان ۹۷ تا پاییز ۹۹(، نزدیک به ۱۱۰۰ درصد 
افزایش یافته است. رشد قابل توجه بازار سرمایه مرهون ورود 
نقدینگ��ی مردم به بورس )افزایش تقاضا(، س��وددهی برخی 
ش��رکت های بزرگ بورسی )مانند شرکت های پتروشیمی( و 
تاثیر افزایش قیمت ه��ای جهانی )در بازار کامودیتی ها مانند 
س��نگ آهن، اس��لب، مس و روی( از جمله دلایل رش��د قابل 
توجه بورس بوده اند. همچنین ش��اخص های قیمت، نرخ هم 
وزن، صنع��ت، مالی و کل هم طی این بازه به طور محسوس��ی 
افزایش یافتند. به عنوان نمونه، ش��اخص کل بورس تهران که 
در تابس��تان ۹۷ بیش از ۱۱۲ هزار واحد ب��ود، در پاییز ۹۹ به 

ی��ک میلیون و ۴۳۹ هزار واحد ارتقا یافت تا بیش از ۱۲.۸ برابر 
ش��ده باشد. هرچند در فصل آخر مورد بررسی )پاییز ۹۹( بازار 
سرمایه با افت مواجه شد، اما به طور کلی، در بازه تابستان ۹۷ 
تا پاییز ۹۹، ش��اخص نرخ ۹۹۷ درصد، ش��اخص نرخ هم وزن 
۲۰۳۸درصد، ش��اخص صنعت ۱۱۴۵ درصد و شاخص مالی 

نیز ۱۱۱۰ درصد رشد کردند.
جمع بندی �

همان طور که ملاحظه شد در ۲سال اخیر بازارهای مسکن، 
سکه، دلار و بورس رشد قابل توجهی داشتند. این رشد برای هر 
بازار، تا حدی مرهون افزایش تورم و تا حدی هم عوامل درون زا 
بود. به عبارتی، تمام بازدهی در این بازارها به دلیل تورم نبوده 
اس��ت؛ به طور مثال کاهش عرضه ارز و کاهش عرضه مسکن 
روی نرخ این دو بازار تاثیر گذاشت. از طرف دیگر، سوددهی و 
عوامل بنیادی برخی ش��رکت ها نیز در رشد بازار سرمایه موثر 
واقع شد؛ ضمن اینکه در برخی موارد قیمت های جهانی هم بر 
ن��رخ داخلی اثرگذار بود. )مانند تاثیر نرخ اونس جهانی بر نرخ 
سکه( یکی از دلایل اینکه بازدهی همه این بازارها بیشتر از نرخ 

تورم بوده نیز، همین است. 
به س��خن دیگر، اختلاف رش��د در این بازاره��ا با نرخ تورم، 
نشان دهنده رشد واقعی )بازدهی( این بازارها است. با توجه به 
توضیحات بالا، نگاهی کلی به بازدهی این بازارها نشان می دهد 
بازارهای مس��کن، ارز، سکه و سرمایه به ترتیب ۱۴۳، ۵۷، ۹۸ 
و ۶۴۲ درصد به طور میانگین س��الانه )از تابستان ۹۷ تا پاییز 
۹۹( رش��د کرده اند که با توجه ب��ه میانگین ۳۶ درصدی نرخ 
تورم در ۲ س��ال اخیر، می ت��وان گفت بازدهی واقعی همه این 

بازارها مثبت بوده است.
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